
سرانه ماهيانه هر يتيم 230 
هزار تومان است

باشگاه خبرنگاران: قائم مقام كلانشهر كميته 
امداد استان تهران گفت: سرانه ماهيانه كمك هاى 
نقدى حاميان براى هر يتيم بيش از 230 هزار تومان 
است. سيدابوالفضل پرپنچى با تأكيد بر اينكه بيش از 
90 هزار حامى در طرح اكرام مشاركت دارند، تصريح 
كرد: سرانه ماهيانه كمك هاى نقدى حاميان براى 
هر فرزند محسنين، بيش از 100 هزار تومان است.  
پرپنچى ادامه داد: هم اكنون بيش از 96 هزار حامى از 
بيش از 20 هزار فرزند يتيم و مشمول طرح محسنين 
در اين نهاد حمايت مادى و معنوى مى كنند.  قائم 
مقام كميته امداد استان تهران در پايان گفت: هر يك 
از حاميان با مشاركت در طرح اكرام، ماهيانه حداقل 
30 هزار تومان به حساب هر يك از كودكان مورد 

حمايت خود واريز مى كند.

اختصاص بودجه تجهيز 
هنرستان ها در سال آينده

فارس:مديــركل آموزش هاى فنــى و حرفه اى 
آموزش و پرورش گفت: براى سال آينده، رديف 
بودجه جديدى مورد موافقت كميسيون تلفيق 
قرار گرفته اســت كه اين بودجه بــراى تجهيز 

هنرستان هاى كشور صرف خواهد شد.
سيدمحســن حســينى مقدم اظهار داشت:در 
حــال حاضر يك رديــف تجهيزاتــى در خود 
وزارت آموزش و پرورش ديده شــده است،اما 
هنوز اعتبارى به ما اختصاص داده نشــده كه 
اين اعتبار برابــر با 34 ميليارد تومان اســت. 
وى اضافه كرد: محــل درآمدى نيز از درآمد 2 
درصد حاصل از فروش گاز در نظر گرفته شده 
است و ما فهرستى به سازمان نوسازى و تجهيز 
مدارس كشــور ارايه كرده ايم و براساس رشته 
و رشته محل هايى كه در اســتان هاى مختلف 
داريم، اين ســازمان در حال خريد تجهيزات 

لازم براى هنرستان هاست.

جلوگيرى از تخلفات دارويى با 
نسخه الكترونيك

فارس: عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
با تاكيد بر ضرورت نظارت بيشتر بيمه ها درجهت 
مقابله با تخلفات حوزه دارو، گفت: بســيارى از 
تخلفات سيستم درمان با ايجاد پرونده الكترونيك 
قابل كنترل است. عباسعلى پوربافرانى با انتقاد از 
نبود سيستم پرونده الكترونيك سلامت در كشور، 
افزود: متاسفانه بسيارى از سوء استفاده ها در حوزه 
ســلامت بويژه در داروخانه به دليل نبود نسخه 
الكترونيكى و اســتفاده از دفترچه هاى كاغذى 
اســت، زيرا در برخى مقاطع ديده مى شود كه در 
اقدامى غيرقانونى در دفترچه بيمه افراد داروهايى 
را تجويز مى كنند كه به هيچ عنوان مورد استفاده 
فرد نيست؛ بنابراين اين اقدام خلاف قانون نه تنها 
منجر به ايجاد مشكل در سيستم دارويى مى شود 

بلكه  تحميل بار اضافى بر بيمه هاست.

مرگ 85درصد سفره هاى آب 
زيرزمينى

جامعه: رئيس سازمان محيط زيست گفت: در ابتداى 
كار دولت بسيارى از منابع آبى كشور بدليل عدم توجه 
كافى روبه نابودى بود و 85 درصد از سفره هاى آب 
زيرزمينى تخليه شده بود. معصومه ابتكار با بيان اينكه 
يكى از موضوعات مهم در برنامه ششم توسعه موضوع 
محيط زيست اســت چرا كه اگر توجهى به محيط 
زيست نشــود در آينده با بحرانهاى مختلفى روبرو 
خواهيم شد، گفت: خوشبختانه دولت با همت و تلاش 
مبتنى بر دانش روز گامهاى مؤثرى را در طى سه سال 
و نيم گذشته برداشته و شرايط زيست محيطى كشور 
بطور محسوسى رو به بهبود است هرچند كه هنوز 
راه طولانى در پيش داريم. ابتكار با اشاره به اينكه ما 
مخالف توسعه و فعاليت صنعتى نيستيم، گفت: يقيناً با 
فعاليت واحدهاى صنعتى كه به محيط زيست آسيب 

مى رسانند برابر قانون برخورد مى كنيم. 

دريافت شهريه 17 ميليون تومانى 
در يك دبيرستان غيردولتى!

فارس: عضو كميسيون آموزش مجلس گفت: وضع 
سرانه مدارس به شدت آشفته است و مديران مدارس 
با اين موضوع به شدت درگير هستند. حجت الاسلام و 
المسلمين عليرضا سليمى گفت: وضع سرانه مدارس 
به شدت آشفته است و مديران مدارس با اين موضوع 
به شدت درگير هستند. وى ادامه داد: هيچ مدرسه اى 
وجود ندارد كه ما به آنجا برويم و از وضعيت ســرانه 
راضى باشــند. وى متذكر شد: شــهريه بعضى از 
مدارس نيز عجيب و غريب است؛ اخيراً فردى پيش 
بنده آمده بود كه نزديك به 17 ميليون تومان در 
يك دبيرستان غيردولتى از وى شهريه گرفته بودند. 
وى افزود: اين تبعيض آشكار و فاحش به هيچ وجه قابل 
دفاع نيست و بعضى ها هيچ چيز جلودارشان نيست 

و هر طور بخواهند نصف مى كنند و قيچى مى زنند.

از محروميت سنگين خداداد تا شعار 
عليه مهاجرى و ويسى 

صبا  9  امتياز از مشهدى ها گرفت

ورزش/  هفته بيســت و يكم رقابت هاى 
ليگ برتر براى مشهدى ها آبستن اتفاقات 
عجيــب و غريب بســيار زيادى بــود. در 

شرايطى كه هواداران پديده ...

خط قرمز/  ناصر محمد خانى بازيكن سابق 
تيم ملى و پرسپوليس وقتى از هواپيما پياده 
شــد، فكرش را نمى كرد كه افراد آشــنا در 

كمين او نشسته و نقشه آدم ربايى...
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فرودگاه

تأثير اقدام هاى آنى و مقطعى بر 
قضاوت مردم

شرايط اقتصادى هر كشور، تأثيرات فراوانى بر رويه و الگوهاى 
رفتارى مردم آن كشور دارد.

 شاخص هاى توسعه انسانى و عوامل مؤثر در آن ها در جوامع 
مختلف نيز نشــان مى دهد كه ميان اين شاخص ها و شرايط 
اقتصادى رابطه مستقيمى برقرار اســت؛ هرگاه روند حركت 
اقتصاد رو به رشــد بوده، شاخص هاى توســعه انسانى مانند 
افزايش نرخ تولد، دسترسى به آموزش،آرامش روانى،سلامت 
درونى و بهداشت بهبود يافته است. خلاف اين رويه نيز مى تواند 
اتفاق بيفتد،به طورى كه ميان كاهش و افت شرايط اقتصادى و 
افزايش آمار بدهكارى ها، بيمارى هاى روحى و روانى و نزاع هاى 
خيابانى مى توان رابطه مستقيمى برقرار كرد.يكى از مواردى 
كه در ميان شاخص هاى اقتصادى، سهم بيشتر و برجسته ترى 
در حوزه اجتماعى بر عهده دارد، تورم است. به عبارت ديگر، 
تورم يا همان افزايش قيمت ها از جمله عواملى است كه شدت 
و ضعف يا مقدار آن در حوزه هنجارهاى اجتماعى و فرهنگى 

جوامع بشدت تأثيرگذار است.
ريشه اين تأثير گذارى را نيز مى توان در مواردى دنبال كرد كه 
نرخ تورم بالا براى اقتصاد به دنبال دارد؛ اطمينان نداشتن از 
سرمايه گذارى،كاهش نرخ رشد اقتصادى، افزايش بيكارى، باز 
توزيع نامناســب ثروت در جامعه، افزايش شكاف طبقاتى، از 
جمله پيامد هاى وجود تورم بالا در اقتصاد يك كشور است كه 
طبعاً بر بسيارى از هنجارهاى اجتماعى و الگوهاى رفتارى نيز 

آثار مخربى بر جاى مى گذارد.
تأثير گذارى تورم اگر با جهش هاى غير متعارف، مســتمر و 
طولانى همراه باشد، به مراتب بيشتر و وسيع تر از زمانى خواهد 
بود كه روند افزايش قيمت هــا از نرخى منطقى و هر چند بالا 
تبعيت كند؛ چــرا كه جهش هاى قيمتى يك باره و مســتمر 
در حقيقت،آرامش روانــى جامعه را دچار التهــاب و امكان 
تصميم گيرى را از افراد جامعه براى ساده ترين و معمولى ترين 

اقدام هايشان سلب مى كند.
به عبارت ســاده تر، اگر وجود تورم بالا و ريشه دار در اقتصاد 
يك كشــور، امكان فعاليت مولد را از فعالان حــوزه اقتصاد 
مى گيرد و سبب ركود در ســرمايه گذارى مولد، اشتغالزايى و 
رشد توليد ناخالص داخلى مى شود،جهش هاى قيمتى يكباره 
و غيرمنطقى در كالا و خدمات ضــرورى و مورد نياز جامعه، 
قدرت و فرصت تصميم گيــرى و برنامه ريزى را از عموم مردم 
دور مى سازد. مردمى كه هر روز و گاه هر ساعت با قيمت هاى 
جديدى براى كالاهــاى ضرورى مورد احتياجشــان روبه رو 
مى شوند و شاهد كاهش لحظه به لحظه ارزش دارايى ها و افُت 
قدرت خريد پول در دستشان هستند، از امكان و فرصت برنامه 
ريزى براى فعاليت هاى معمول خود محروم مى شوند و توانايى 
انجام فعاليت هاى روزمره و عادى شان را هم از دست مى دهند.
چنين روندى به ناچار پيامد هاى اجتماعى گسترده اى نيز به 
دنبال دارد؛ لاغر شدن طبقه متوسط جامعه آن هم به سمت 
طبقه فرودست از ســويى و جهش هاى يكباره از افراد طبقه 
متوسط به طبقه بالا آن هم با بهره گيرى از رانت، درآمدهاى 
ناگهانى، يكبــاره و حاصــل از رفتارهــاى غيرمولدى مانند 

سفته بازى و دلالى از عمده ترين اين پيامدهاست.
متاسفانه طى دهه اخير در اقتصاد كشورمان شاهد وقوع چنين 
روندى بوده ايم؛ نوسانات شديد قيمت ارز و جهش هاى قيمتى 
در حوزه بازارهاى كالايى نظير خودرو، پيامدهايى كم و بيش از 

همان دست كه به آن اشاره شد به دنبال داشته است.
مثال اين پيامدها را به وضوح مى توان در سخنان رد و بدل شده 
افراد جامعه مشاهده كرد. نگرانى از افزايش مستمر قيمت ها و 
از دسترس خارج شدن بسيارى از كالاها يا خدمات در جامعه، 
اين روزها به پاى ثابت بسيارى از محاوره هاى عمومى تبديل 
شده اســت.هرچند در ماه هاى نزديك به رخدادهايى نظير 
انتخابات، قوه مجريه با آمارهاى غير واقعى و اقدام هاى ناگهانى 
براى يك بازه زمانى خاص و در نظر گرفته شده ،در نظر دارد 
ثبات قيمت ها در بازار را امكان پذير كند، اما بايد به اين نكته 
توجه داشت كه عملكرد اين قوه برآيندى از چهار سال عمر آن 

مى باشد كه مورد قضاوت مردم قرار مى گيرد.

يادداشت 

خبر

*محمد فانى 

خبر

شنبه  23 بهمن  1395

  13 جمادى الاول 1438 

11 فوريه 2017  سال سى ام  

ماره 8334  
ش

 zen
deg

i@q
uds

onl
ine.

ir 

آنچه مى خوانيد

حادثه خبر نمى كند. 
اين واقعيت را هم 

مردم و هم مسؤولان 
مى دانند، اما اين 
ضرورت هيچ گاه 

جدى گرفته نمى شود 
و بودجه سازمان هاى 
امدادى همواره دچار 

كسرى بوده است. 
اين گزارش نگاهى 

دارد به وضعيت 
بودجه و امكانات 
فعلى اصلى ترين 

متولى امداد و نجات 
كشور كه  صورتش 

را با سيلى سرخ نگه 
داشته است

گزارش قدس از كسرى 1200 ميليارد  تومانى بودجه سازمان امداد و نجات

هلال قرمز با سيلى سرخ است
گروه جامعه - محمود مصدق: وضعيت بودجه ســال آينده 
سازمان امداد و نجات تفاوت چندانى با بودجه امسال اين سازمان 
ندارد. اين يعنى اميد چندانى به بهبود بودجه بزرگ ترين سازمان 
كمك رسان كشور به هنگام حوادث و سوانح، نيست و اين سازمان 

به لحاظ بودجه اى همچنان در وضعيت قرمز به سر خواهد برد. 
* 2 هزار ميليارد تومان بودجه در سال نياز داريم

در لايحه بودجه سال 96 كشور، بودجه ســازمان امداد و نجات 
جمعيت هلال احمر از محل منابــع عمومى دولت 500 ميليارد 
تومان و از محل منابع اختصاصى 300 ميليــارد تومان در نظر 
گرفته شده است. اين در حالى اســت كه براساس ارزيابى هاى 
كارشناسى، اين سازمان به بيش از 2 هزار ميليارد تومان بودجه 
در سال نياز دارد تا بتواند به نحو شايسته اى به هنگام بروز حوادث 
طبيعى و سوانح، امدادرسانى كند و به كمك آسيب ديدگان بيايد. 
كاهش بودجه سازمان امداد و نجات از محل منابع عمومى از هزار 
ميليارد تومان در ســال 93 به 400 ميليارد تومان در سال 95 و 
500 ميليارد تومان در سال آينده درحالى است كه اين سازمان 
در پى كمبود اعتباراتش طى دو سال اخير ناچار شد براى تجهيز 
پايگاه ها وانبارهاى خود به ســراغ بودجه ذخيره اش برود و از آن 

محل براى تأمين نيازهاى تجهيزاتى خود استفاده كند. 
روح االله فروزش مدير كل امور مجلس جمعيت هلال احمر، بودجه 
سال آينده سازمان امداد و نجات جمعيت هلال احمر كشور را به 
هيج عنوان متناســب نيازها نمى داند و به خبرنگار ما مى گويد: 
در حال حاضر براى تكميل 22 قلم كالاى امــدادى در انبارها، 
به ميزان 10 درصد جمعيت دركلانشهرها و دو درصد جمعيت 
در ساير شهرها و مناطق كشــور به حدود 2 هزار و 300 ميليارد 
تومان نياز داريم، اما بودجه اى كــه از محل منابع عمومى دولت 
براى امداد و نجات در نظر گرفته شد 500 ميليارد تومان است و از 
محل منابع اختصاصى دولت نيز بودجه زيادى براى اين سازمان 
لحاظ نشد. يعنى رقمش آنقدر نيست كه قابل ذكر باشد. در واقع 

فاصله بين بودجه لحاظ شده با نيازها بسيار زياد است. 
وى نسبت به سير نزولى بودجه ســازمان امداد و نجات هشدار 
مى دهد و مى گويد: آثار منفى كاهش بودجه اين سازمان به هنگام 
بروز حادثه ودر زمان امدادرسانى به مردم خود را نشان مى دهد. 
اگر انبارها شارژ نباشند، تجهيزات به روز نباشد يا پرسنل به تعداد 
كافى نباشد، قطعاً خدمت رسانى به مردم دچار مشكل مى شود. 
مثلاً طى يك دو هفته اخير به دليل وقوع سيلاب و كولاك و برف 
در برخى از استان هاى كشور بويژه در استان سيستان و بلوچستان 
بسيارى از اقلام ذخيره انبارها مصرف شد كه بايد اين تجهيزات 
جايگزين شوند و اگر نشــوند در صورت بروز حوادث احتمالى، 

عمليات امداد و نجات بخوبى انجام نخواهد گرفت. 
وى با تأكيد بر اينكه ســازمان امداد و نجــات در حوزه آمادگى 
مثل برخوردارى از آمبولانس، بالگــرد و پايگاه هاى امداد هوايى 
از شاخص هاى جهانى عقب تر اســت، مى افزايد: ضمن اينكه در 
پى كاهش بودجه اين سازمان،هزينه نگهدارى تجهيزات موجود 
نيز بشدت سخت شده است. در واقع چند ســالى است كه ما با 

صرفه جويى و كاهش هزينه ها امور را مديريت مى كنيم .
* صورتى كه با سيلى سرخ نگه داشته اند

اين اظهارات بخوبى نشــان مى دهد كه اصلى ترين متولى امداد 
و نجات مردم به هنگام حوادث طبيعى و سوانح مدت هاست كه 
با سيلى صورتش را سرخ نگه داشته است. موضوعى كه مرتضى 
سليمى رئيس سازمان امداد و نجات جمعيت كشور به آن اذعان 
دارد و به قدس مى گويد: هزينه هاى عمليات امداد هوايى، امداد 
ساحلى و حتى امدادرسانى در كوهستان بويژه به هنگام كولاك 
برف براى اين سازمان سنگين اســت. مثلاً طبق ارزيابى ها پرواز 
هر ســاعت يك بالگرد امدادى حدود 17 ميليون تومان هزينه 

دارد يا هر پتويى كــه به يك حادثه ديده تحويل مى شــود، 
حداقل 25 هــزار تومان هزينه به ســازمان تحميل مى كند 
بنابراين بودجه 500 ميليارد تومانى براى اين ســازمان در 
سال 96 قطعاً پاسخگوى نيازهاى ما نيست و بهتر است، دولت 
و مجلس عنايت ويژه اى براى افزايش اعتبارات اين سازمان 

داشته باشند.
وى با اشاره به نقش حياتى «زمان» در پاسخگويى به آسيب 
ديدگان حوادث و سوانح، مى گويد: شارژ انبارها و تأمين 22 
قلم كالاى مورد نياز براى امدادرسانى و نجات حادثه ديدگان  
يا اجراى مانورهاى آمادگى و ارايه آموزش هاى همگانى نياز به 
اعتبارات كافى دارد كه اگر فراهم نباشد، قطعاً پاسخگويى به 

نياز ها را با مشكل مواجه مى كند. 
اما جدا از بحث روند نزولى بودجه سازمان امداد و نجات از محل 
منابع عمومى و حتى از محل منابع اختصاصى دولت، مشكل 
اساسى تر اين سازما ن تخصيص نيافتن كامل همان بودجه اى 
است كه دولت و مجلس آن را تصويب مى كنند. در واقع بخش 
عمده اى از بودجه امداد و نجات جمعيت هلال احمر كشــور 
طى دو سه سال اخيراز ســوى دولت تخصيص نيافته است 
كه البته به زعم بسيارى از كارشناســان اقتصادى ريشه در 
شرايط نامناسب كشور از لحاظ اقتصادى و درآمدهاى مالى 

دولت دارد. 
روح االله فروزش مدير كل امــور مجلس جمعيت هلال احمر 
مى گويد: از مجمــوع 700 ميليارد تومان بودجه ســال 94 
سازمان امداد و نجات كشــور حتى يك ريال تخصيص پيدا 
نكرد يا از 400 ميليارد تومان اين سازمان در سال جارى فقط 
100 ميليارد تومان تخصيص يافته است كه با توجه به حادثه 
خيز بودن ايران كه 31 حادثه از 41 حادثه دنيا در آن رخ داده 
است، رقم قابل توجهى نيست. وى با تأكيد بر اينكه متوليان 
امداد و نجات كشور تنگناهاى مالى و اقتصادى دولت يازدهم 
را درك مى كنند، مى افزايد: با اين حــال كاهش بودجه اين 

سازمان و تخصيص نيافتن آن با توجه به نقش كليدى آن به 
هنگام بروز حادثه جاى پرسش دارد. 

مرتضى سليمى رئيس سازمان امداد و نجات جمعيت هلال 
احمر نيــز از تخصيص نيافتن اعتبارات اين ســازمان انتقاد 
مى كند و مى گويد: مــا از محدوديت هــاى دولت در بخش 
اعتبارات مطلع هســتيم، اما انتظار داريــم، بودجه اى كه 

تصويب مى شود، تخصيص پيدا كند. 
وى با اشاره به اينكه بعيد مى داند، بودجه سازمان متبوعش 
توســط نمايندگان مجلس شوراى اســلامى افزايش يابد، 
تصريح مى كند:اگر بودجه اى كه دولت براى سال 96 سازمان 
امداد و نجات در نظر گرفته به صورت كامل در اختيار ما قرار 
گيرد با توجه به تجهيزاتى كه در حــال حاضر داريم در حد 
مطلوب پاســخگوى نيازها خواهيم بود و حتى مى توانيم در 

مورد زيرساخت ها قدم هايى برداريم.
*كاهش بودجه چقدر قانونى است؟

غلامعلى جعفرزاده عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
شوراى اسلامى نيز با اشاره به اينكه مجلس، بودجه سازمان ها 
و دستگاه ها را خيلى نمى تواند، كم و زياد كند، به خبرنگار ما 
مى گويد: طبق قانون، مجلس حداكثر تا پنج درصد مى تواند، 
بودجه سازمان ها و دســتگاه ها را كم و زياد كند در غير اين 
صورت با ايراد قانونى شوراى نگهبان مواجه مى شود مگر اينكه 

خود براى بودجه، طرح بدهد.
خلاصه كلام اينكه روند كاهش بودجه وتخصيص اعتبارات 
امداد و نجات كشور به عنوان ســازمانى فراملى و سازمانى 
كه نقش تأثيرگذارى در كمك به آســيب ديدگان حوادث و 
سوانح احتمالى دارد، چندان قابل قبول نيست و با توجه به 
رشد 12 درصدى كل بودجه كشور در سال 96 اين انتظار از 
دولت مى رود كه بودجه اين سازمان را   مانند ديگر سازمان ها 
و دستگاه ها افزايش مى داد نه كاهش تا بعدها حرف و حديثى 

پيش نيايد. 

عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس هشدار داد 
تمايل 90 درصد خانواده ها به پديده 

2 فرزندى
خانه ملت: عضو كميسيون بهداشت و درمان مجلس با انتقاد 
از اينكه مديريت جمعيت متولى ندارد نســبت به كاهش سريع 
جمعيت جوان در كشور هشدار داد. احمد حمزه نسبت به روى 
آوردن 90 درصد خانواده ها به ســمت پديده دو فرزندى هشدار 
داد و يادآور شد: متأسفانه با روى آوردن خانواده ها به سمت پديده 
تك فرزندى و دو فرزندى جمعيت كشور با سرعت به سمت پيرى 
پيش مى رود. وى بر لزوم فرهنگ سازى مناسب در جهت كاهش 
سن ازدواج تأكيد كرد و گفت: بهترين سن بارورى حدود 20 تا 35 
سال است و بارورى هايى كه زير يا بالاى اين سنين صورت مى گيرد 

خطراتى را براى مادر و جنين به همراه دارد.

وزير بهداشت:
50 درصد افراد جامعه اضافه وزن دارند

فارس: وزير بهداشت با اشــاره به ابتلاى 5 ميليون ايرانى به 
بيمارى قند، گفت: پنج ميليون نفر در كشور در آستانه ابتلا به 
بيمارى قند هستند، در كشور 50 درصد افراد اضافه وزن دارند 
و 30 درصد چاق هستند. سيد حسن هاشمى، با بيان اينكه 50 
درصد مبتلايان به فشار خون در كشور از بيمارى خود مطلع 
نيستند، گفت: فشار خون موجب بروز سكته هاى قلبى و مغزى 
مى شود، بنابر اين سفيران سلامت با آموزش در امر پيشگيرى 
به خانواده ها و هم نوعان خود نقش مؤثرى در جلوگيرى از ابتلا 
به فشار خون و نهايت سكته هاى قلبى و مغزى دارند. هاشمى 
پيشگيرى در حوزه سلامت را بسيار مهم دانست و گفت: اين 

مسأله بدون توانمندسازى افراد اتفاق نخواهد افتاد.

رئيس سازمان نوسازى و تجهيز مدارس كشور:
نياز به ساخت مدارسى با عمر 200 

سال در كشور داريم
تسنيم:رئيس سازمان نوسازى، توسعه و تجهيز مدارس كشور گفت: 
بايد مدارسى در كشور ساخته شود كه عمر مفيد آن ها 200 سال باشد تا 
مجبور نباشيم به طور دايم در اين زمينه هزينه كنيم. محمدتقى نظرپور 
افزود: پس از پيروزى انقلاب اسلامى 28 هزار نفر دركار مدرسه سازى 
شركت داشتند كه از اين تعداد 82 درصدآقايان و 18 درصد خانم ها 
هستند. وى افزود: پس از پيروزى انقلاب، 19 هزار پروژه مدرسه سازى 
به بهره بردارى رسيده كه در آن 106 هزار كلاس احداث شده است. هم 
اكنون 2 هزار و 266 پروژه نيمه تمام داريم كه كار تكميل 42 درصد اين 
پروژه ها را خيرين مدرسه ساز برعهده گرفته اند. نظرپور گفت: اگر قرار 
است بخشى از آموزش در خارج از كلاس اتفاق بيفتد، بايد فضاهاى 

مناسب ترى ساخته شود.

گروه جامعه - محمود صدقى: با تكرار هر عدد مشابه 
200 تا 300 ميليون تومان به قيمت سيمكارت رند اضافه 
مى شود و اگر عدد آخرش هم مشابه باشد، آن وقت قيمت 
نجومى پيدا مى كند و گاه با ويلا يا خودروى گران قيمت 
خارجى معاوضه مى شــود. اين نمايى از خريد و فروش 
سيمكارت هاى رند در بازار ايران است. سيمكارت هايى 
كه اگر 22 ســال پيش فقط 500 هــزار تومان ارزش 
داشــتند، حالا قيمت برخى از آن ها در بازار سياه به 5 

ميليارد تومان رسيده است. 
مهدى از فروشندگان سيمكارت در خيابان جمهورى با 

اشاره به اينكه داشتن خطى رند براى رونق برخى مشاغل 
و شركت ها يا مؤسسات، ضرورى است، مى گويد: خط رند 
به نوعى اعتبار شخص محســوب مى شود. ضمن اينكه 

خيلى ها با آن كاسبى مى كنند چون خريدار دارند. 
با اين همه سؤال اين است كه سيمكارت هاى رند اساساً 
چه كاربردى دارد؟ چرا قيمت آن ها هر روز سير صعودى 

پيدا مى كند؟ 
معاون امور مشتركان شركت مخابرات ايران به خبرنگار  
ما مى گويد: براى اين گونه سيمكارت ها در ايران دو نوع 
كاربرد قابل تصور است؛ كاربرد اول بيشتر جنبه پرستيژ، 

شخصيتى و برندى دارد. به هرحال افراد متمولى هستند 
كه هيچ فعاليت اقتصادى نمى كنند، اما به دليل نام شان 
يا پول زيادى كه دارند يا به دليل پز دادن جايگاه اجتماعى 
شان اين سيمكارت ها را مى خرند و استفاده مى كنند. اما 
كاركرد دومش جنبه كار و كاســبى دارد يعنى افرادى 
با اين سيمكارت ها كار و كســب درآمد مى كنند. مثلاً 

شخصى كه طراح است يا شركت و دفترى دارد براى اينكه 
در مخاطبش اثر بگذارد، يكى از راهكارها براى اين منظور 
استفاده از سيمكارت رند است چرا كه شماره هاى آن به 
دليل رند و روان بودن يا ارتباط عددى كه دارند، آسان تر 

در ذهن اشخاص ديگر باقى مى ماند .
دكتر داود زارعيان مى افزايد: البته بيشتر كسانى كه اقدام 
به خريد و استفاده اين نوع ســيمكارت مى كنند، موارد 
شخصيتى و پز اجتماعى را مد نظر دارند. به عنوان يك 
كارشــناس ارتباطات توصيه مى كنم، هيچ كس چنين 
پول هايى را براى خريد سيمكارت هاى رند هزينه نكند 
چرا كه ســيمكارت ها از لحاظ كيفيت و موقعيت هيچ 

تفاوتى با هم ندارند. 
دكتر احمد مير عابدينى پژوهشــگر و مدرس ارتباطات 
هم مى گويد: برخى افراد مى خواهند با خريد سيمكارت 

فاصله خود را از ديگران زيــاد  كنند كه البته اين فاصله 
موقعيت سياســى و اجتماعى آن ها را افزايش مى دهد. 
خريد سيمكارت هاى رند براى برخى از افراد جامعه جنبه 
اعتبارى و حيثيتــى دارد. در واقع گروه هايى متمايل به 
ممتاز و متمايز شدن، نگران هستند كه عامى به حساب 
بيايند و از ديگران متمايز نباشند و مهم تر اينكه متمايز 

به حساب نيايند. 
دكتر امان االله قرايى مقدم جامعه شــناس نيز مى گويد: 
خريد و فروش ســيمكارت هاى رند با قيمت هاى چند 
ميليارد تومانى نشــان مى دهد كه اقتصاد كشور دچار 
بيمارى و سردرگمى است. ثروت بادآورده دست عده اى 
رسيده است كه نمى دانند، چگونه از آن به صورت صحيح 
براى افزايش توليد داخلى و يا خدمات استفاده كنند از 

اين رو آن را صرف امور بى ارزش يا كم ارزش مى كنند.

چه كسانى سيمكارت هاى رند را مى خرند
عددهايى كه وسيله فخر فروشى شده اند

هزينه گزاف تولد نوزادان معلول
 براى كشور

خانه ملت: عضو كميسيون اجتماعى مجلس گفت: بايد برنامه 
ريزى ها به سمتى پيش رود تا مصوبه مجلس در برنامه ششم براى 
پيشگيرى از تولد نوزادان معلول اجرايى شود. محمد وحدتى 
هلان درباره اعلام نظر رئيس سازمان بهزيستى مبنى بر اينكه 
روزانه 80 نوزاد معلول در كشور متولد مى شوند، افزود: بدون شك 
اقدامات پيشگيرانه براى جلوگيرى از تولد نوزادان معلول سبب 
مى شــود كه در آينده خانواده ها و دولت با مشكلات عديده اى 
روبه رو نشوند. وى ادامه داد: براى كنترل هزينه هاى گزافى كه 
از نگهدارى نوزادان معلول در كشور بر خانواده ها و دولت تحميل 
مى شود، لازم است مشــاوره هاى ژنتيك و انجام آزمايش هاى 
مختلف شــكل اجرايى به خود گيرد؛ موضوعى كه نمايندگان 

مجلس در برنامه ششم توسعه به آن اشاره كردند.
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فرهنگ و هنر

مترجم  فرهنــگ: 
اوه«  نــام  به  »مردی 
به تازگی کتابی منتشر 
کرده با عنــوان » تو 
نباید بکشی«. این اثر 
»کوله پشتی«  نشر  را 
منتشرکرده و بر خلاف 
اثر قبلی حســین تهرانی، رمان نیست بلکه کتاب 
خاطرات جنگ اســت درباره سیاســت های جنگ 
طلبانه آمریکا. یورگن تودنهوفر، نویسنده این کتاب، 
خاطرات ســفرهایش به افغانســتان، لیبی، تونس، 
مصر، سوریه و ایران را در دوران بهار عربی و در اوج 
بحران اتمی ایران شرح می دهد. به گفته مترجم، این 
سیاستمدار و روزنامه نگار آلمانی طی سال ۲۰۰۸ به 
ایران سفر کرد و با چهره هایی چون آیت الله کعبی 
و معاونان وقت وزارت امور خارجه دیدار نموده و از 

نزدیک رآکتور تحقیقاتی تهران را بازدید کرد. 

خاطرات سیاستمدار آلمانی 
هفتمین  فرهنگ: 
به  کتاب  عصر  برنامه 
گرامیداشت  مناسبت 
7۰ ســالگی احمــد 
وکیلیــان سه شــنبه 
۲۶ بهمن مــاه برگزار 
احمــد  می شــود.  
وکیلیان نویســنده و پژوهشــگر فرهنگ مردم و 
صاحب آثار بســیاری در این حوزه است که از آن 
جمله می توان به »چیستان های خواندنی«، »مثل ها 
و افسانه های ایرانی«، »افسانه های ایرانی، به روایت 
دیروز و امروز« اشــاره کرد.  برنامه عصر کتاب ویژه 
گرامیداشت احمد وکیلیان ســاعت ۱۶ در سرای 
کتاب مؤسسه خانه کتاب به نشانی خیابان انقلاب، 
بین خیابان فلسطین جنوبی و خیابان برادران مظفر 
جنوبی، شــماره ۱۰۸۰، خانه کتاب، طبقه منفی۲ 

برگزار خواهد شد. 

جشن 70 سالگی وکیلیان
فرهنــگ: همایش 
روز جهانی داســتان 
با تقدیر  کوتاه همراه 
از فریبــا وفــی روز 
بهمن  دوشــنبه ۲۶ 
ادبیــات  در کانــون 
برگزار می شود.   ایران 
مهــدی رضایی، دبیر کانــون فرهنگی چوک، در 
این باره گفت: این چهارمین ســالی است که این 
همایش را برگزار می کنیم. در سال ۹۰ با همکاری 
فرهنگسرای اخلاق و در سال ۹۲ با همکاری مجله 
بخارا و سال ۹۴ با همکاری کانون ادبیات ایران این 
همایش را برگزار کرده ایم که برگزاری آن در سال 
۹۲ با بزرگداشت جمال میرصادقی و سال ۹۴ هم 
با بزرگداشــت قباد آذرآیین همراه بود.  وی افزود: 
امسال تصمیم گرفتیم علاوه بر برگزاری همایش 

روز جهانی داستان، از فریبا وفی تقدیر کنیم. 

تجلیل از وفی در روز داستان کوتاه 
ایرنا: معاون پارلمانی 
و  آمــوزش  وزارت 
پرورش گفت: از آغاز 
فعالیت دولت تدبیر و 
دانشگاه  بودجه  امید 
فرهنگیان حدود ۱۰ 
و  یافته  افزایش  برابر 
این امر نشانگر توجه ویژه دولت و مجلس شورای 
اســلامی  به این مرکز علمی  است.  یوسف نجفی 
افزود: تا قبل از ســال ۱3۹۲ بودجه این دانشگاه 
حدود 3۰ میلیارد تومان بود که اکنون به بیش از 
3۰۰ میلیارد تومان افزایش یافته است.  نجفی از 
تصویب اعتبار حدوداً 3۰ میلیون دلاری دولت از 
محل صندوق توسعه ملی برای تجهیز کارگاه ها و 
آزمایشگاه های دانشگاه فرهنگیان در بودجه سال 
۹۶ خبر داد و افزود: دولت حدود ۱۲ درصد بودجه 

دانشگاه فرهنگیان را افزایش داده است. 

افزایش بودجه دانشگاه فرهنگیان 

کوتاه - خواندنی

فرهنگ: یک نویسنده از بی توجهی ناشران به محتوای آثار داستانی نوجوان انتقاد 
کرد.  فاطمه ســلیمانی، نویسنده کتاب »به سپیدی یک رؤیا«، گفت: با توجه به 
اینکه آثار داستانی با محتوای مذهبی در حال حاضر برای گروه سنی نوجوان بیش 
از گروه های دیگر منتشر می شود، با خواندن این داستان ها متوجه می شویم بسیاری 
از این آثار ادبیات ضعیفی دارند و این مسأله بی توجهی ناشران را به محتوای غنی 

کتاب ها نشان می دهد.  
این نویسنده همچنین درباره نکات مهم برای نویسندگان داستان های مذهبی که 
برای گروه ســنی نوجوانان می نویسند، گفت:گاهی دیده می شود نویسنده ای که 
برای مخاطب نوجوان می نویســد هنوز با مقتضیات زبانی این سن آشنا نیست یا 
اینکه گاهی دیده می شود زبان این کتاب ها بسیار کودکانه است و نوجوان رغبت 

نمی کند این داستان ها را بخواند.
وی افــزود: با تغییر ســبک زندگی، زبان و نگاه نوجوان امــروز هم تغییر کرده و 

نویسنده باید از این مسأله آگاه باشد. 

کتاب

انتقاد از ناشران برای 
چاپ آثار ضعیف دینی 

فرهنگ: یک نویسنده معتقد است: سوژه های تضمینی برای نویسندگان راحت تر 
است. برای همین نویسندگان کتاب های نوجوان به سراغ سوژه های جدید نمی روند 
و به سوژه های تضمینی تکیه می کنند؛ مثلاً سوژه نوجوانی که مادربزرگی دارد و 

نوه کار اشتباهی انجام می دهد و بعد جبران می کند. 
خسرو باباخانی با بیان اینکه ما قافیه را به شبکه های مجازی باخته ایم، افزود: البته 
این گلایه را باید از نویسندگان و فرهنگسازان کشور کرد که کار خوب، کم تولید 

کرده اند. کارهایی که مردم را تشویق به خواندن کتاب کند، محدود است. 
او پیشنهادی برای ترویج کتابخوانی در بین نوجوانان و حمایت از نویسندگان این 
حوزه هم ارایه داد و گفت: هر کتابی که برای نوجوانان چاپ می شود، کانون پرورش 
فکری به تعداد کتابخانه هایــش از آن کتاب بخرد، همچنین آموزش و پرورش و 

وزارت ارشاد هم بخرند. 
برای این نهادها هزینه چندانی ندارد. مثلاً چه می شــود که کانون پرورش فکری 

کودکان و نوجوانان 5۰۰ جلد کتاب بخرد؟ 

ادبیات

سراغ سوژه های تضمینی 
نروید 

خوانش

جرأت جرقه
خوانش شعری از ایوب علی زاده

 حمیدرضا شكارسري  »به شــنیدن چــراغ/ زیر زبان هزار کبریت 
خیس را می کشم/ در حافظه یکیش/ حتماً/ جرأت جرقه پنهان است.«* 
تصورکردن شــعری بدون آرایه های ادبی همانند تصورکردن استخری 
خالی است. استخر خالی استخر هست و نیست؛ استخر خالی پتانسیل 

به فعل درنیامده است. 
اگر بتوان شعری بدون آرایه های لفظی را تصور نمود )که این تصور در 
روزگار پس از »نیما« و رونق شــعر نو بسیار رایج است(، اما تصورکردن 
شعری بدون آرایه های معنوی که به »بیان« خیال می انجامد، غیرممکن 
است.  شعر ایوب علی زاده کلکسیونی از آرایه هاست. او در فرصتی کوتاه 
و ویترینی کوچک، با مهارت بسیار به نمایش انواع آرایه ها پرداخته و به 

بیانی زیبا رسیده است.  
واج آرایی های پیاپی متن شــعر را به موسیقی جذابی رسانده است. به 
تکرار صامت »ز« در ترکیب »زیر زبان هزار کبریت« که با حضور صامت 
»ظ« در حافظه ســطر بعد حتی تقویت هم می شــود، دقت کنید! به 
هم صدایی »ه« و »ح« در کلمات هزار، حافظه و حتماً یا به شیطنت »ج« 
در ترکیب »جرأت جرقه« گوش بفرمایید! به تکرار عامدانه مصوت های 

بلند »ی« و »آ« هم ایضا! 
سجع متوازن کلمات »چراغ« و »هزار« و نیز سجع مطرف بین کلمات 
»زبان« و »پنهان« هم جالب توجه اســت.  شــعر علی زاده از آرایه های 
معنوی هم خالی نیســت. مراعات النظیر میان کلمات چراغ، کبریت و 
جرقه یکی از آنهاست. حس آمیزی پنهان در ترکیب »شنیدن چراغ«، 
تشخیص و نسبت دادن شــخصیت انسانی به کبریت خیس، اغراق در 
تعداد کبریت ها و ارســال المثل ظریف »زیر زبان کسی را کشیدن« در 

سطر دوم شعر هم از دیگر آرایه های معنوی این متن است. 
ظاهراً استخر شعر ایوب علی زاده لبریزِ لبریز است!با این همه اما تشخیص 
تصنع یا صمیمیت متن، قضاوت دلپسند یا دل آزار بودن متن و در یک 
کلام داوری خوب یا بدبودن این شعر مسأله ای کاملاً شخصی است که 
چه بســا میان منِ نویسنده و شمای خواننده متفاوت باشد... و این حق 
مخاطب است. *»برای نوشتن کمی  از روشنی«، ایوب علی زاده، شاملو، 

۱3۹3، صفحه ۲5. 

خــبر

مدیرکمیته ناشران داخلی نمایشگاه کتاب: 
زمان ثبت نام ناشران به زودی اعلام  می شود 

فارس: مدیر کمیته ناشران داخلی نمایشگاه کتاب از آغاز به کار کمیته 
ناشران داخلی خبرداد و گفت: هنوز زمان ثبت نام ناشران داخلی مشخص 
نشــده است.  هومان حسن پور درباره زمان ثبت نام ناشران داخلی برای 
دوره سی ام نمایشگاه اظهار داشت: کارهای ابتدایی انجام شده است اما 
هنوز زمان دقیق ثبت نام مشــخص نیســت که در اولین فرصت اعلام 

خواهد شد. 
مدیر کمیته ناشران داخلی نمایشگاه کتاب با بیان اینکه تلاش سال های 
گذشته بر ثبت نام ناشران در سامانه بود و نرم افزارهایی تدارک دیده شده 
بود، برای سال ۹۶ چه تدبیری اندیشیده شده و آیا اصرار بر روش سنتی 
است، تصریح کرد: اتفاقاً اصرار ما استفاده از روش های تازه و بدیع است 

و امیدواریم این اتفاق رخ دهد. 
حسن پور در ادامه ضمن تأکید بر اینکه اولویت ها را برای بخش ناشران 
داخلی احصا شــده است، گفت: پس از اتمام نمایشگاه بیست و نهم از 
ســوی کمیته ناشران داخلی و ارشــاد، گزارش هایی جامع برای نقاط 
ضعف و قوت آماده شده تا به تقویت و یا برطرف کردن آنها در این دوره 
بپردازیم. بنابراین در حال کار برای مرتفع کردن نقاط ضعف هستیم که 
بسیار هم اندک بود. هرچند محل نمایشگاه کتاب جایی است که از نظر 
جغرافیایی عوامل محیطی بر آن تأثیرگذار است اما درپی مذاکرات نهایی 

برای آماده سازی شرایط هستیم. 
مدیر کمیته ناشران داخلی در پایان در پاسخ به این سؤال که نخستین 
نشست کمیته ناشران داخلی چه زمان برگزار خواهد شد، تصریح کرد: 
این نشست روز شنبه )امروز( با برخی همکاران برگزار می شود. هومان 
حســن پور چند روز پیش با حکم سیدعباس صالحی به عنوان »مدیر 

کمیته ناشران داخلی« سی امین نمایشگاه کتاب تهران انتخاب شد.

میزگرد بررسی رمان برگزیده کتاب سال در روزنامه »قدس« )بخش نخست( 

نویسنده باید خطر پذیر باشد
 فرهنگ/ آرش شفاعی   هفته گذشته در 
مراســم اعلام برگزیدگان کتاب سال جمهوری 
اسلامی ایران، رمان »لم یزرع« نوشته محمدرضا 
بایرامی که در جایزه جلال آل احمد حایز عنوان 
رمان برگزیده شده بود، به عنوان کتاب سال در 

بخش رمان معرفی شد. 
در گــروه فرهنگ روزنامه قــدس در میزگردی 
با حضور محمدرضا بایرامی، نویســنده کتاب و 
محمدرضا گودرزی، داســتان نویس و منتقد، به 
بحث درباره این کتاب و ادبیات داســتانی کشور 
پرداخته ایم که گزیده ای از مباحث این میزگرد را 
در ۲ قسمت می خوانید. برای خواندن متن کامل 
مباحث به پایگاه خبری- تحلیلی »قدس آنلاین« 

مراجعه کنید. 

 خطرپذیری نویسنده در نوشتن
محمدرضا گودرزی در این نشست با بیان اینکه 
چگونــه گفتــن، ارزش ادبی متن را مشــخص 
می کند، می گوید: خیلی ها ممکن است تنها به 
چیزی که می گویند توجه کنند. چه گفتن بخش 
تأویلی متن است اما چگونه گفتن به بحث مهارت 

نویسنده برمی گردد. 
وی با بیان اینکه بایرامی از نویسنده های جدی 
و دقیق در ادبیات داســتانی ماســت و کارهای 
متفاوتی از او خوانده ایم، شاهکار بایرامی را رمان 
»آتش به اختیار« می داند که یک داستان عجیب 
و قابل مقایســه با شاهکارهاست. وی می افزاید: 
»لم یزرع« هم در دنباله کارهای قبلی اوســت. از 
نظر موضوعی هم می توان گفت هم دفاع مقدس 
و هم عاشقانه است. اما این باعث نمی شود بگوییم 
که این اثر، رمانی عاشقانه است که از پس زمینه 
جنگ اســتفاده کرده اســت و رمانی است که 
دغدغه هــای متفاوتی دارد؛ هــم اجتماعی، هم 

فلسفی و هم روان شناسی. 
یک ویژگــی کارهای بایرامی این اســت که او 
نویسندة پخته خواری نیست و ریسک در کارش 
هســت. از نویســنده رمان می پرسیم  که چه 
شد این ریســک را پذیرفتید و تصمیم گرفتید 
داستان را در فضایی کمتر تجربه شده ببرید؟ و او 

می گوید: اساســاً اگر بتوانی از پس داستان های 
ناممکن بربیایی، نویسنده هستی. برای نویسنده 
آن بخشی که قصه گو نیست،یکی بود یکی نبود 
مهم نیست بلکه سهم و توان او برای نشان دادن 
توانایی اش و برآمدن از پس چنین چیزهایی است 
که خلاقیت او را در محتوا و فرم نشان می دهد. 
در راســتای همین نوع نگاه بود که »لم یزرع« را 
هم چندین سال مضمضه کردم تا ببینم اساساً 
می توانم به آن نزدیک شوم یا نه؟ درابتدای امر به 
نظرم می آمد که به خاطر ملاحظاتی مانند فضای 
عراق، این داستان برای منِ نویسندة تجربه گرا در 
نمی آید و واقعاً هم درنمی آمد. ولی دوست داشتم 
این داســتان نزدیک به ناممکن را، هم از نظرم 
فرم و هم  موضوع  انجام دهم و بعد از چند سال 
توانســتم از پس آن برآیم.  گودرزی نیز در ادامه 
معتقد است: درباره مســأله مکان در داستان ۲ 

دیدگاه وجود دارد. یکی دیدگاه کلاسیک است 
که مطالعات فرهنگی آن را بیشتر مطرح می کند. 
این دیــدگاه می گوید وقتی مکان در داســتان 
مطرح شد، از روی آن متن بتوانیم ابعاد دیگر شهر 
را دریابیم. به همین دلیل خواننده دنبال این است 
که نویسنده کجا اشتباه کرده و فرهنگ آن شهر 

را رعایت نکرده است. ولی دیدگاه دوم، دیدگاهی 
است که مکان را استعاری و تخیلی می بینید. در 
اینجا منطق خود متن می گوید که نیازی به این 
نیست که مرا با واقعیت قیاس کنی. بایرامی در 

مرز بین این ۲ دیدگاه حرکت کرده است. 
نویســنده خیلی روی مکان مکث نکرده است تا 
ریسک به خطر نیفتد؛ یعنی کلیاتی را که به پلات 
داســتان ربط دارد، رعایت کرده است. علاوه بر 
مسأله مکان می توان به مسأله تفکر شخصیت ها 
هم پرداخت. نویســنده بدون اینکه در دام اینکه 
کدام درست و کدام نادرست است بیفتد، به خوبی 

از عهده کار برآمده است.  

 داستان میانه 
نکته دیگــری که درباره رمــان می توان مطرح 
کرد این اســت کــه »لم یزرع« داســتان میانه 

اســت؛ یعنی هم بین ژانری است و هم می توان 
از آن خوانش های مختلف داشت. یعنی داستان 
امکانات مختلفی برای خواننده دارد و در یک جا 
متوقف نمی شود. سؤال اینجاست که اگر نویسنده 
یــک طرف را می گرفــت و در آن ورود می کرد، 
بهتر نبود؟ گودرزی با این نگاه موافق نیســت و 
می گوید: الزامات متن ایجاب می کرد که دوگانه 
باشــد. چون در هر کدام از آنها متمرکز می شد، 
آن ریسک از بین می رفت و تبدیل می شد به یک 
رئال شناخته شده که مثلاً جنگی است یا سیاسی 
و یا روان شناسی. یعنی آن بعُدهای دیگرش را از 
دست می داد. اگر نویسنده با این میانه برگزیدن 
به مشکل می خورد، آن وقت می گفتیم چرا این 
کار را کردی؟ ولی می بینیم که متن اصلاً دغدغه 
میانه و غیرمیانه ندارد. دغدغه اش این است که در 
موقعیتی، انسان هایی را که دغدغه های متفاوت 
دارند، نشان دهد.  بایرامی از تعبیر»میانه« درباره 
داســتان خود خوشش آمده اســت و می گوید: 
حرکت در میانــه در مواجهه با تاریخ یا حوادث 
عظیم اجتناب ناپذیر است چون همگانند که همه 
چیز را می دانند. حتی کسی که تاریخ را نوشته 
و زورش بیشــتر بوده و بیشتر هم نوشته، لزوماً 
درســت نمی گوید. الان تاریخ و چیزی را که ما 
دیده ایم، جلوی چشــم ما، در رسانه های ما جور 
دیگری به ما نشان می دهند. می دانند که دروغ 
اســت و می دانیم که دروغ اســت. دیگر کسی 
صبر نمی کند ســال ها بگذرد و بعد دروغ بگوید. 
دروغ باید در همین لحظه ثبت بشــود. چون به 
مدد فضای مجــازی، دیگر از بین نمی رود. مثلًا 
فردی نمی دانم در کجا و از ســر ســهل انگاری، 
دروغی در مورد سال تولد من نوشته است. الان 
هرجا بــروم آن دروغ را تکرار می کنند؛ در قالب 
بروشور و بیوگرافی. جلویش را هم دیگر نمی شود 
گرفــت. من هم دیگر تکذیب نمی کنم. بنابراین 
نمی شود به مقوله ای کاملاً سیاه یا کاملاً سفید 
نگاه کرد. وقتی به تعبیر شــما ســعی می کنیم 
در میانه حرکت کنیم، یعنی ســعی می کنیم به 
اصل واقعیت نزدیک شــویم و جایی را هم برای 
درصدهای خطا یا سهل انگاری یا دروغ نگه داریم.

آنچه می خوانید

رمان »لم یزرع« نوشته محمدرضا 
بایرامــی، برگزیــده کتاب ســال 
جمهوری اســامی، نــه برخوردی 
صرفاً واقع گرایانه با ســوژه خود 
دارد و نه به واقعیت های بیرونی 

بی اعتنا بوده است
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با جشنواره

هــنر

حاشیه های مراسم اختتامیه جشنواره فجر 
چرا یک داور، یک نامزد را حذف کرد؟ 

جوایز اصلی جشنواره به »ماجرای نیمروز« رسید

سیمرغ بر شانه سینمای انقلاب 

هنر: مراسم اختتامیه جشنواره فیلم فجر حاشیه های جالبی به همراه 
داشــت. از جمله اینکه نام یکی از نامزدهای جشنواره به اصرار یکی از 
داوران از فهرســت نهایی خط خورد و این امر رســماً اعلام شد. ماجرا 
این بود که مریم تخت کشــیان، عکاس خبری و سینمایی که یکی از 
نامزدهای دریافت ســیمرغ بلورین بهترین عکس فیلــم بود، به اصرار 
محمدرضا تخت کشــیان، تهیه کننده سینما و پدرش، از چرخه داوری 

کنار گذاشته شد تا شایبه ای در این باره وجود نداشته باشد. 

صحبت هــای برگزیدگان نیز در پاره ای موارد جالب بود. برای مثال 
علیرضا علویان که برای صداگذاری برگزیده شده بود، وقتی به روی سن 
آمد، گفت: این ســیمرغ حق من بود چون برایش زحمت کشیده بودم. 
نوید محمدزاده هم که به وضوح از اعلام نامش به عنوان برگزیده غافلگیر 
شــده بود، با اشاره به انتشار فهرست »اسامی برگزیدگان جشنواره« در 
برخی ســایت ها پیش از برگزاری مراســم، گفت : بعد از اعلام اسامی 
نامزدها شیطنت هایی شد و اسم هایی اعلام شد و گفتند که برگزیدگان 
لو رفته است. این کارها اصلاً جالب نیست و من حالاحالاها می خواهم 
این بالا بیایم و این جایزه مهم را بگیرم.  او گفت: مادر من عادت کرده 
است که من در هر جشنواره ای جایزه بگیرم. وقتی این فهرست منتشر 
شــد، به من زنگ زد و گفت اشــکالی ندارد که امسال خودت برگزیده 

نمی شوی، ان شاءالله فیلمتان برگزیده شود!  

 نکته جالب اینکه وقتی احســان کرمی، مجری مراسم، از حاضران 
پرســید به نظر شما چه کسی بازیگر برنده سیمرغ است، گروهی فریاد 
زدند: حامد بهداد! این در حالی است که اسم بهداد حتی در میان نامزدها 

هم نبود. 

 علی جلیلوند و علیرضا داوودنژاد در صحبت های خود علیه صدا و 
ســیما لحن تندتری داشتند. جلیلوند گفت: برنامه »هفت«، افخمی و 
فراستی! شما خواستید بین ما دشمنی و انشقاق ایجاد کنید. اما ما اهالی 
سینما همه هم را دوست داریم. وی با نام بردن از یکایک رقبای خود در 
بخش کارگردانی و ابراز علاقه و محبت به آنان تأکید کرد: ما پیش از این 
هم برای هم احترام قایل بودیم و هم را دوست داشتیم اما از این پس این 
دوستی را بیشتر خواهیم کرد.  داوودنژاد در سخنانی به شدت از رویکرد 
صدا و سیما درباره سینما انتقاد کرد و گفت: همه می گویند چرا صدا و 
سیما نمی خواهد از ارزش های فیلم های ایرانی و آثار جشنواره بگوید و 
مدام در پی کوبیدن آثار سینمای ایران است. اگر صدا و سیما به ارزش 
های فیلم های ما اعتراف کند، این سؤال پیش خواهد آمد که پس چرا 

فیلم های ما را نمی خرند، تبلیغ نمی کنند و پخش نمی کنند. 

 حضور نداشتن تعدادی از برگزیدگان در هنگام دریافت جوایز هم 
نکته قابل توجهی بود. کامبوزیا پرتوی و ثریا قاســمی 2 برگزیدة غایب 
بودند و منیر قیدی هم که به داوری ها معترض بود، در ســالن حضور 

نداشت.  

 یکی از نکته هــای عجیب در اعلام نامزدی فیلم های جشــنواره، 
نامزدشدن موسیقی فیلم »بدون تاریخ، بدون امضا« بود. این فیلم جز در 
تیتراژ، موسیقی خاصی نداشت و به همین دلیل انتخاب آن باعث تعجب 
همه شده بود. هیأت داوران درباره انتخاب موسیقی این فیلم توضیح دادند 
و این انتخاب را به دلیل »رویکرد مینی مالیستی در انتخاب موسیقی« 
اعلام کردند! با این حســاب از سال آینده فیلم هایی بدون موسیقی نیز 

می توانند به گرفتن سیمرغ بهترین موسیقی متن امیدوار باشند! 

 در ابتدای برنامه اختتامیه کلیپی درباره چهره های سینمایی که در 
سال گذشته فوت شده اند، پخش شد. نکته جالب اینکه در این کلیپ از 

فرج الله سلحشور با عنوان بازیگر یاد شد.

 گروهی از دوستداران سینما اجازه یافته بودند در بخش بالکن سالن 
اصلی مرکز همایش های برج میلاد حاضر شوند. این گروه با تشویق های 
پرشور و تکرار نام بازیگران مورد علاقه خود شور و حال جالبی به برنامه 

داده بودند.

مهر: رئیس سازمـان 
کرد  اعلام  سینمایی 
انتخاب دبیر ســی و 
جشــنواره  ششمین 
فیلم فجر حق دولت 
بعد است. حجت الله 
ایوبــی در پاســخ به 

پرسشی مبنی بر اینکه دبیر سی و ششمین دوره 
جشــنواره فیلم فجر چه کسی است، گفت: آقای 
حیدری کمــاکان دبیرخانه را هدایت می کند، اما 
انتخاب دبیر دوره بعدی حق دولت بعدی است. با 
توجه به اینکه دبیرخانه جشنواره فیلم فجر دایمی 
شــده اســت محمد حیدری از فردا در دبیرخانه 
مستقر است تا دبیر دوره بعدی توسط دولت بعدی 
مشخص شود. وی افزود: هروقت انرژیم تمام شود 
 دوستان ســینماگر به قدری انرژی می دهند که 

می توانم ۱۵ سال دیگر برای این سینما بدوم.

حق دولت بعد است
هنــــر: ســهراب 
پورناظری آهنگســاز 
فیلــم »رگ خواب« 
موســیقی  می گوید: 
»رگ خــواب« قطعاً 

قابل تأمل است. 
اعلام  از  پــس  امــا 

نامزدهــا با جناب آقای اکبر نبــوی و محمدرضا 
هنرمند تماس گرفتم و جویای علت کار شــدم تا 
نقاط ضعفــم را بفهمم.  آقای نبوی گفتند ما روز 
گذشــته ۱0 بار با شــما تماس گرفتیم ولی در 
دسترس نبودید. گویا با شماره قدیمی و خاموش 

من تماس می گرفتند.
وی افزود: این مسأله خیلی بیشتر مرا ناراحت کرد 
که به جای ایراد فنی، گفتند متوجه نشدیم اساساً 
آهنگساز کیست؟ به این نتیجه رسیدم که در موقع 

اعلام نامزدها باید با گوشی تماماً شارژ بیدار بود!

گوشی هایتان را روشن بگذارید
مهر: ابراهیم ایرج زاد 
»تابستان  کارگردان 
 ۱۳ از  کــه  داغ« 
عنوان نامــزدی تنها 
گرفت،  ســیمرغ  دو 
گفت: به خودم اجازه 
به ساحت  نمی دهم 

این داوران که از بزرگان سینما هستند اسائه ادب 
کنم. اگر هم عده دیگری تأثیرگذار بوده اند که باید 
جواب بدهند. تأکید می کنم من به تلاش همکارانم 
در همه بخش های سینما که در جشنواره حضور 

داشتند احترام می گذارم.
 وی افــزود: باور کنید شــاید بهتر بود فیلم ما در 
تعداد عناوین بســیار کمتری نامزد می شد تا هم 
این حرف های منتقدان را نمی شنیدیم و هم اینکه 
شــاید نسبت منطقی تری بین سیمرغ هایمان با 

نامزدی هایمان برقرار بود. 

شاید بهتر بود کاندیدا نمی شدیم
مصطفـــی  ایرنــا: 
هرچند  گفت:  زمانی 
انتخاب  به  که نسبت 
دبیر  توســط  داوران 
جشنواره منتقد هستم 
اما بــه انتخاب داوران 
در جشنواره فیلم فجر 

احترام می گذارم. وی افزود: فعالیت عمده ده سال 
اخیر بیشتر افرادی که امسال به عنوان داور انتخاب 
شــدند، مربوط به تلویزیون می شود.  وی با بیان 
اینکه داوران جشــنواره فیلم فجر برای داوری آثار 
تلویزیونی مناسب بودند، خاطرنشان کرد: برخی از 
انتقادات از جمله اینکه چرا برخی از داوران این دوره 
دو تابعیتی بودند، حرفی بی اساس است.  وی اظهار 
کرد: با توجه به شرایطی که در حوزه سینما وجود 
دارد نمی توان آینده چندان روشنی را برای آن در 

سال آینده تصور کرد. 

داوران تلویزیونی بودند

چهره - خبر

قاب عکس

جای خالی عوامل اجرایی برخی فیلم های جشنواره که در بین نامزدها 
نماینده ای نداشتند                                       عکس: مهدی بلوریان

ویژه جشنواره فیلم فجر  هنر/ آرش شفاعی  پنجشنبه بارانی تهران 
در برج میلاد شــاهد به پایان رسیدن مهم ترین 
رویداد سینمایی سال یعنی جشنواره فیلم فجر 
بود؛ برنامه ای که با اجرای همراه با طنز و لودگی 
احسان کرمی هم نتوانست تلخی رویدادهایی را 
که در طول برگزاری جشنواره شاهد آن بودیم، 

از میان ببرد. 
در طــول برگزاری مراســم اختتامیه تعدادی از 
برگزیدگان فرصت را مناسب دیدند و از خجالت 
ســینماگرانی که به داوری ها انتقاد داشــتند، 
درآمدند. حمایــت از داوران و انتقــاد از برنامه 
ســینمایی »هفت« نیز ترجیع بند مراسم پایانی 
روز پنجشنبه بود. اما هنوز به سؤال ها درباره شیوه 
داوری، نادیده گرفته شدن چندین فیلم ارزشمند 
و مسأله تابعیت دوگانه عوامل جشنواره پاسخ داده 

نشده است. 
در مراسم اختتامیه جشــنواره امسال برخلاف 
ســال های گذشته که یک فیلم موفق به کسب 
اکثریت سیمرغ ها می شد، سیمرغ های مختلف 
در میان فیلم ها توزیع شــد. اما ۳ سیمرغ مهم و 
اصلی جشنواره به فیلم »ماجرای نیمروز« ساخته 
محمدحسین مهدویان و به تهیه کنندگی سید 

محمود رضوی اهدا شد. 
این فیلم ســیمرغ بلورین بهترین فیلم، سیمرغ 
بلورین بهترین فیلم از دید تماشاگران و سیمرغ 
زرین فیلم از نــگاه ملی را دریافت کرد و به واقع 
پدیده جشــنواره شــد. ضمن اینکــه این فیلم 
برگزیده سیمرغ بلورین بهترین طراحی صحنه و 

لباس شد که به بهزاد جعفری تعلق گرفت. 

 سیمرغ ها به خانه چه هنرمندانی رفتند؟ 
شاید برای بسیاری از کسانی که سینما را دوست 
دارند و دنبال می کنند، سیمرغ های بازیگری از 
همه مهم تر و  جذاب تر است. نکته جالب اینکه 
امسال سیمرغ های بازیگری افزایش یافته بود و 
داوران در تصمیمی عجیب در رشــته بازیگری 
نقش اول زن، 2 ســیمرغ بلورین اهدا کردند. به 
این ترتیب، در میــان بازیگران زن، مریلا زارعی 
و لیلا حاتمی برای فیلم های »زیر سقف دودی« 

و »رگ خواب« و برای نقش اول و ثریا قاســمی 
برای »ویلایی ها« در نقش مکمل سیمرغ گرفتند. 
در میــان بازیگران مرد، محســن تنابنده برای 
»فراری« و نوید محمــدزاده برای »بدون تاریخ، 

بدون امضا« برندگان سیمرغ بلورین بودند. 
»بــدون تاریخ بدون امضا« همچنین ســیمرغ 
بلورین بهترین کارگردانی را برای علی جلیلوند 
و ســیمرغ بلورین بهترین صداگــذاری را برای 

سیدعلی رضا علویان به همراه داشت.  
فیلم »فراری« هم ســهم خوبی از ســیمرغ ها 
داشــت و علاوه بر بهترین بازیگر نقش اول مرد، 
ســیمرغ های بهترین فیلمنامه بــرای کامبوزیا 
پرتــوی، جایزه ویژه هیــأت داوران برای علیرضا 
داوودنــژاد و بهترین صدابرداری برای پرویز آبنار 

را کسب کرد. 
فیلم »تابستان داغ« که به دلیل نامزد شدن در 
۱۳ رشــته مورد توجه قــرار گرفته بود و برخی 

منتقدان این فیلم را شایســته نامزدی در اغلب 
رشــته ها نمی دانستند، نتوانســت بیشتر از  2 
ســیمرغ ببرد. ســیمرغ بلورین بهترین تدوین 
برای سهراب خسروی و سیمرغ بلورین بهترین 

فیلمبرداری به هومن بهمنش اهدا شد. 
سیمرغ های دیگر در بخش های مختلف به این 
فیلم ها رسید: بهترین جلوه های بصری به محمد 
قاسمی برای »ویلایی ها«، بهترین چهره پردازی به 
ایمان امیدواری برای »زیر سقف دودی«، بهترین 
موسیقی متن به کریستف رضاعی برای »نگار«، 
بهترین عکس فیلم به امیرحسین شجاعی برای 
»رگ خواب«، بهترین جلوه های ویژه میدانی به 
آرش آقابیگ برای »خفه گی« و »رگ خواب« و 
سیمرغ بلورین جایزه ویژه استعداد درخشان برای 

فیلم اول به منیر قیدی، کارگردان »ویلایی ها« 
که البته وی در مراسم نبود و پس از پایان مراسم 
بــه برنامه »هفت« رفت و گفــت که این جایزه 

خلق الساعه را نخواهد پذیرفت. 
همچنین در بخش فیلم مستند، سیمرغ بلورین 
بهترین دســتاورد فنی و هنری  به ســیدوحید 
حسینی برای »بزم زرم«، بهترین کارگردانی به 
یاسر خیر برای »آهستگی« و بهترین فیلم مستند 
با تقدیر از»صفر تا سکو« به فیلم »متهمین دایره 
بیستم« اهدا شد. همچنین جایزه ویژه و سیمرغ 
نمادین فیلــم کوتاه به کاوه مظاهری برای فیلم 

»رتوش« اهدا شد. 

 حمایت از داوران، گله از »هفت« 
از مهم تریــن نکات این مراســم حضــور تعداد 
زیادی از اعضای کابینه دولت بود. علاوه بر وزیر 
ارشاد، وزیر کار، تعاون و رفاه اجتماعی و معاونان 
رئیس جمهور معصومه ابتکار و شهین مولاوردی 
همراه با حسین فریدون دستیار رئیس جمهور در 

مراسم حضور داشتند. 
اما حضور محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه، 
بیش از همه اعضای کابینه به چشم آمد. وی که 
در طول مراسم چند بار با تشویق حاضران روبه 
 و شــد، نام برگزیده سیمرغ بهترین فیلم از نگاه 
ملــی را خواند و چند تن از برگزیدگان از جمله 
محسن تنابنده و هومن بهمنش قبل از رفتن به 
روی سن او را در آغوش گرفتند.  بهمنش وقتی 
برای دریافت جایزه اش به روی سن رفت، خطاب 
به هیــأت داوران گفت: من معذرت می خواهم از 

این که فیلمی ساختم که شما دوست داشتید. 
معذرت می خواهم از اینکه به خاطر دوست داشتن 
فیلم ما از رسانه ملی گرفته تا دیگر جاها تهمت 
شنیدید و  کام ما به خاطر این اتفاقات تلخ شد. 
اشاره بهمنش به سخنان بهروز افخمی در برنامه 
»هفــت« درباره تابعیت دوگانه داوران و احتمال 
تأثیرگذاری این مسأله بر آرای داوران بود. علاوه 
بر وی چند برگزیده دیگر و نیز مدیرعامل خانه 
سینما ســعی کردند تا جای ممکن از داوران و 

انتخاب های آنان دفاع کنند.

مهر: انتقادات از داوری های جشنواره فیلم فجر چنان بالا گرفت که ساعتی پیش از 
برگزاری مراسم اختتامیه، نیکی کریمی کارگردان، بازیگر و تهیه کننده که معمولاً 
در این گونه موارد سکوت می کند، با انتشار بیانیه ای از داوری های جشنواره سی  و 
پنجم انتقاد کرد.  وی گفت: جشنواره فیلم فجر امسال برای من لحظات خوب و 
تلخی داشــت. با اشتیاق، مهدویان عزیز و گروه خوبش را تماشا کردم؛ از »بیست 
و یک روز بعد« خردمندان و ساره شیرین لذت بردم؛ با موسیقی کارن همایون فر 
در فیلم »خفه گی« جان گرفتم؛ گریم محســن دارسنج عزیز را تحسین کردم؛ با 
دیدن بازی آقای حامد بهداد و خانم باران کوثری در »سد معبر« چشمانم برق زد 
و فیلمی تأثیرگذار مثل »کمدی انسانی« را دیدم و خستگی ام در رفت. ولی عملًا 
هیچ  یک از همکارانم، چه آنهایی که ذکر کردم و چه آنهایی که این روزها از بقیة 
جماعت سینما می شنویم که شایسته تقدیر یا حداقل کاندیداتوری بودند، به چشم 
نیامدند.  وی درپایان تلویحاً از دیده نشدن فیلم »آذر« گلایه کرد و نوشت: قلباً به 

سینماگرانی که درست دیده نشدند و همکارانم، احترامی عمیق می گذارم.

سینما

نیکی کریمی هم از 
داوری ها انتقاد کرد

هنر: به دنبال صحبت های کارگردان فیلم »ویلایی ها« در یک برنامه سینمایی، 
دبیرخانه جشنواره فیلم فجر با رد این سخنان درباره نحوه انتخاب بهترین فیلم از 

نگاه ملی توضیحاتی ارایه کرد.
دبیرخانه جشــنواره فیلم فجر اعلام کرد:»گفته های کارگردان فیلم ســینمایی 
»ویلایی ها« در برنامه سینمایی هفت مبنی بر اینکه این فیلم به عنوان فیلم ملی 

انتخاب شده بود صحت ندارد. 
حجت الله ایوبی رئیس و محمد حیدری دبیر سی و پنجمین جشنواره فیلم فجر 
پس از جمع بندی آرای هیأت محترم داوران در ســاعت ۱7 روز پنجشــنبه 2۱ 
بهمن ماه فیلم »ماجرای نیمروز« به تهیه کنندگی سیدمحمود رضوی را به عنوان 
فیلم نگاه ملی انتخاب کرده و هرگونه تماس و گفت وگو با تهیه کننده و کارگردان 
دیگری کذب و این گفته ها تنها ناشی از حاشیه های بعد از برگزاری جشنواره فیلم 
فجر است.« کارگردان فیلم مدعی شده بود »ویلایی ها« قرار بوده به عنوان فیلم 

برگزیده از نگاه ملی انتخاب شود اما آن ها این موضوع را رد کرده اند.

خــبر

توضیح درباره انتخاب 
فیلم نگاه ملی

مهر: علی نوری اسکویی، کارگردان انیمیشن »رهایی از بهشت«، در یادداشتی از 
عوامل فیلم خود که در جشنواره فیلم فجر زحماتشان نادیده گرفته شد، عذرخواهی 
کرد.  در این یادداشــت آمده است: »معذرت می خواهم از همه هنرمندانی که 4 
ســال بی ادعا برای تولید یک اثر انیمیشن آبرومند در کنار من زحمت کشیدند. 
معذرت خواهی می کنم که شما را در میهمانی ای همراه کردم که میزبانان آن هیچ 

شناختی از میهمانشان  نداشتند.  
معذرت می خواهم از دوستانی که امروز اسمشان زینت بخش تیتراژ فیلم های مطرح 
هالیوود می باشد و صرفاً برای کمک به خلق فیلمی بی ادعا برای کشور خودشان 
چندی را کنار من بودند. معذرت می خواهم از همه شما که گفتید نمی فهمند اما 

من گوش نکردم. 
یعنی فیلم ما را دیده اند؟ قراردادن این فیلم در آخرین سانس جشنواره شاید خیلی 
هم بی حکمت نیســت... و جواب یک سؤال را اصلاً نمی فهمم: چرا این فیلم را در 

بخش مسابقه پذیرفتید؟ 

انیمیشن

یعنی فیلم ما را 
دیده اند؟ 

افخمی و ایوبی روی آنتن زنده در برابر هم قرار گرفتند

جدال سیما و سینما 

هنر: یکی از اتفاقاتی که در مراســم پایانی جشــنواره فیلم فجر بازتاب زیادی داشت و واکنش تعدادی از 
برندگان سیمرغ ها را برانگیخت، بحث تند و کم سابقه رئیس سازمان سینمایی و بهروز افخمی، مجری برنامه 
تلویزیونی »هفت«، روی آنتن زنده این برنامه بود.  این برنامه در ساعات پایانی روز چهارشنبه روی آنتن رفت 
و بویژه انتقادات تند افخمی از جشنواره و داوران دوتابعیتی آن، خشم برگزیدگان و دست اندرکاران جشنواره را برانگیخت.  
حجت الله ایوبی، رئیس سازمان سینمایی، در این برنامه گفت: برنامه »هفت« مورد علاقه من نیست. تمام پیش بینی های 
این برنامه برخلاف واقعیت بود. چرا باید این برنامه با رویکرد منفی به جشنواره فیلم فجر وارد شود؟  ایوبی افزود: برخی 
می گویند فیلم ها تلخ بودند! فیلم تلخ یعنی چی؟ جشنواره و سینمای ایران در سال اخیر به دغدغه کشور، نظام و مقام 
معظم رهبری پاسخ مثبت داد. به نظرم باید به سینمای ما جایزه داد.  ایوبی افزود: شما داوران را متهم کردید که به دلیل 
دوتابعیتی بودن و ترس از منافقین به فیلمی رأی نمی دهند. این تهمت را چگونه می خواهید جبران کنید؟ شما منافقین، 
این انسان های حقیر را بزرگ کردید. این جمله ترسناک است. شما با این جمله کل سینما را می زنید. من چندین سال در 
فرانسه دانشجو بودم و خیلی از بخش های انجمن اسلامی فرانسه را تأسیس کردم. واقعاً منافقین در مرکزشان که فرانسه 

است، هیچ نیستند. به نظرم شما خیلی ترسو هستید. ما به هیچ وجه داوران دوتابعیتی نداریم.  
او با اشاره به تشکیل کمیته ای برای بررسی داوری جشنواره فیلم فجر، گفت: اصلاً قرار نیست کمیته ای تشکیل شود تا 
در کار داوری ها دخالت کند بلکه قرار است کمیته ای تشکیل شود تا بعد از جشنواره فیلم فجر، جشنواره را آسیب شناسی 
کند. همچنین من از آقای حیدری خواستم حتماً یکی از داوران را به برنامه شما بیاورد تا پاسخگوی سؤالات شما باشد. 

افخمی در پاسخ به کنایه ایوبی به حضور افخمی در یک کشور دیگر به مدت چند سال گفت: من یک سال و ۳ ماه در 
کانادا زندگی کردم آن هم با اجازه کار! هیچ گاه هم درخواست اقامت نکردم. دقیقاً بعد از اتمام کارم از کانادا خارج شدم. 
الان خیلی ها این شایعات را پخش می کنند که من اقامت کانادا دارم. اما داورانی که اقامت یا تابعیت کشور دیگری را دارند، 
چگونه می تواند بدون ترس داوری کنند؟ مسأله من این نیست که دوتابعیتی هستند یا خیر. مسأله این است که بسیاری از 
 این داوران در آن سوی مرزها خانه و زندگی و اقامت دارند.  افخمی اظهار داشت: در تمامی این ۳۵ سال از عمر جشنواره 

فیلم فجر، بی اعتبارتر از داوری این دوره نداشته ایم. کسی را کاندیدا می کنند و کاندیدایی اش را پس می گیرند. 

خبر روز

آنچه می خوانید

جشــنواره فیلــم فجر بــه پایان 
ســی و پنجمین دوره خود رسید 
اما بــه نظر نمی آید بحــث درباره 
نحــوه داوری آثار، تابعیت دوگانه 
داوران و بی اعتنایــی مطلــق بــه 
برخــی آثــار ارزشــمند بــه این 

زودی ها پایان یابد
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خط حادثه

دستگيرى عامل قتل كودك 8 ساله در بوشهر
خط قرمز: فردى كه با تيراندازى در يك مراسم عروسى باعث فوت پسر بچه 
هشــت ساله اى شده بود شناسايى و دستگير شــد.  سردار حيدر عباس زاده، 
رئيس پليس اســتان بوشهر در تشريح اين خبر گفت: در ساعت 18 بيست و 
يكم بهمن ماه 95 در يك مراســم عروسى در روستاى شاهيجان بخش كلمه 
شهرستان دشتســتان بر اثر تيراندازى سهوى فردى 70 ساله به هويت م-ت 
كودك 8 ساله اى به نام پويا مجروح و قبل از رسيدن به درمانگاه فوت مى كند.

مرگ تلخ عروس و داماد روستايى زير برف
خط قرمز: ريزش منزل مســكونى در روســتاى چوبوقلو از توابع شهرستان 
چاراويماق در آذربايجان شــرقى سه كشته برجاى گذاشت.  رحيم بلال زاده، 
فرماندار اين شهرستان با تأييد اين خبر در مورد دليل وقوع اين حادثه اظهار كرد: 
بارش شديد برف در روزهاى اخير، عدم استحكام مناسب سقف چوبى اين منزل 
مسكونى و سنگينى ناشى از رطوبت و برف باقى مانده بر روى آن باعث ريزش 
اين ســاختمان و بروز اين حادثه شد. وى گفت: در اين حادثه، زن 55 ساله به 
همراه پسر و عروس 30 و 25 ساله بر اثر ريزش آوار سقف اين خانه جان باختند.

ملى پوش كشتى در حادثه رانندگى  جان باخت
خط قرمز:  محمدنقى باباجانى كشتى گير بابلسرى و عضو تيم ملى نوجوانان در 
سانحه تصادف درگذشت.  محمدنقى باباجانى كه به واسطه قهرمانى در مسابقات 
كشورى به اردوى تيم ملى كشتى آزاد نوجوانان هم دعوت شده بود به همراه پدرش 

در جاده هادى شهر به سمت بابل بر اثر سانحه رانندگى دار فانى را وداع گفت.

قاتل 17ساله از قصاص نجات يافت 
خط قرمز:  پســر نوجوان كه در درگيرى خيابانى دســت به جنايت زده بود 
بخاطر سن پايين از قصاص معاف و به پرداخت ديه و 5سال زندان محكوم شد.
مصطفى 17ساله نهم مهرماه سال 94 وقتى كه 16ساله بود در يك درگيرى 
خيابانى، راننده يك دستگاه پژو پارس به نام حسين را با ضربه چاقو به سرش 
كشت و دوست وى به نام نيما را نيز زخمى كرد.اين پسر در راستاى اعمال ماده 
91 قانون مجازات اســلامى جديد كه امتيازى ويژه براى متهمان زير 18سال 
در نظر گرفته اســت پاى ميز محاكمه ايستاد. سپس متهم نوجوان در جايگاه 
ويژه ايستاد و در تشريح جزييات ماجرا گفت: من و دوستم مصطفى سوار پيكان 
وانت بوديم و در خيابان هاى ورامين دور مى زديم كه آينه بغل يك پژو پرشيا كه 
حسين راننده آن بود با آينه وانت برخورد كرد. همان موقع سرنشينان پژو پياده 
شدند. چون آن ها هيكل بودند به محض پياده شدن آن ها ترسيدم و چاقويى 
را كه همراه داشتم بيرون آوردم. من براى ترساندن حسين با چاقو ضربه اى به 
پشت سرش زدم اما ضربه كارى بود و موجب خونريزى مغزى او شد. حالا هم 

مى گويم اشتباه كرده ام و پشيمانم.
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همراهى زن جوان با يك باند 
اخاذي براي پول جهيزيه

خط قرمز: زني كه متهم به رابطه نامشروع و عضويت در 
باند اخاذي و زورگيري از چند مرد است در جلسه دادگاه به 
رياست قاضي عبداللهي و مستشار قاضي كيخواه محاكمه 
شــد. اين زن مدعي است به دليل نداشتن استطاعت در 
پرداخت وام مربوط به خريد جهيزيه در باند اخاذي عضو 
شده است و اين موضوع در حالي است كه شوهر او مدعي 
شــده او به دليل دوســت بودن و داشتن رابطه با يكي از 

اعضاي باند به چنين كارهايي دست زده است.
خرداد ماه ســال گذشــته بود كه مردي در مراجعه به 
مأموران انتظامي در قرچك ورامين از همسر خود شكايت 
كرد. او كه به همســر خود در زمينه رابطه اش با مردي 
غريبه شك داشــت پس از اينكه در برابر افسر بازجوي 
پرونده نشســت اين گونه گفت: مــن از مدتي پيش به 
همسرم به نام مريم شك كرده بودم تا اينكه در روز مذكور 
با ديدن فيلمي در گوشي همسرم مطمئن شدم كه او با 

مردي غريبه در ارتباط است.
پس از ايــن از هويت مرد غريبه تحقيق به عمل آمد كه 
شــوهر اين زن مدعي شــد او را مي شناسد و بچه محل 
هستند. با احضار اين زن به اداره آگاهي و انجام تحقيقات، 
اين زن سناريوي عجيبي را در برابر مأموران قرار داد. مريم 
در اظهاراتي پيچيده مدعي شد: من رابطه اي با مرد غريبه 
نداشــتم و تنها با شــوهر خودم رابطه عاطفي دارم. باور 
بفرماييد چيزهايي كه همسرم گفته است تنها يك ظن 
اســت. چيزي كه در فيلم است مربوط به نقشه اي است 
كه مجيد كشيده و مجيد پسر همسايه ما است و من از او 
پول قرض كرده بودم تا جهيزيه بخرم. پس از اين زماني 
كه به خانه بخت رفتم با توجه به اينكه جهيزيه ام قرضي 
بود او پولش را مي خواست تا اينكه بالاخره يك پيشنهاد 
داد تا من بتوانم به جاي جهيزيه براي او كاري انجام بدهم.
اين زن در ادامه در زمينه نقشــه ســياه مجيد اين گونه 
توضيح داد: مجيد به من گفت بايد با مردان غريبه دوست 
بشــوي و آن ها را به خانه من بكشاني و زمانيكه آن ها را 
به خانه ام آوردي من به همراه يكي از دوستانم او را تلكه 
مي كنيم و همه چيزشان را مي گيريم. پس از اين بود كه 
من مجبور شدم تن به اين نقشه پليد بدهم و بعد از مدتي 

با هم يك باند سرقت و اخاذي تشكيل داديم. 
در نتيجــه اين اظهارات عجيب مريــم، بزودي مجيد و 
دوستانش كه در اين نقشه پليد دست داشته اند دستگير و 

در اختيار مأموران اداره آگاهي قرار گرفتند.

خط خبر
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خط قرمز: ناصر محمد خانى بازيكن ســابق تيم ملى و 

پرسپوليس وقتى از هواپيما پياده شد، فكرش را نمى كرد 

كه افراد آشــنا در كمين او نشسته و نقشه آدم ربايى در 
سر دارند.

آنها با تهديد و اجبار، اين فوتباليست مشهور را ربودند و 

چند ســاعت در خانه اى زندانى كردند. ماجرا از اين قرار 

بود كه شــامگاه سه شنبه ناصر محمد خانى فوتباليست 

جنجالى و بازيكن ســابق تيم ملى و پرســپوليس براى 

خانواده اش پيامكى فرســتاد و عنوان كرد كه بســتگان 

همســرصيغه  اى اش او را با تهديد ربوده و قصد دارند به 

خانــه اى در جنوب پايتخت ببرند. در چنين شــرايطى 

خانواده اين فوتباليســت راهى اداره پليس شــدند و به 

طرح شــكايت پرداختند. آن ها عنــوان كردند كه جان 

وى در خطر اســت و به دليــل اختلافاتى كه اين بازيكن 

با همسرصيغه  اى اش دارد، ممكن است بستگان همسرش 
بلايى سر وى بياورند.

با ثبت اين شــكايت پرونده اى تشكيل شــد و تيمى از 

مأموران اداره يازدهم پليس آگاهى پايتخت راهى مخفيگاه 

آدم ربايان در جنوب تهران شدند. آدرسى كه فوتباليست 

معروف در اختيار خانواده اش قرار داده بود متعلق به يكى 

از بستگان همســرصيغه اى وى بود. وقتى مأموران به در 

خانه رســيدند حدود 4بامداد بــود كه در نهايت با حكم 

قضايى وارد خانه شدند و با دستگيرى 8 نفر از آدم ربايان، 

گروگان را پس از ســاعت ها اسارت آزاد كردند. اما انگيزه 
آن ها از آدم ربايى چه بود؟

*اختلافات خانوادگى

با آزاد شدن فوتباليست مشهور و دستگيرى گروگانگيران، 

تحقيقات از آن ها در اداره يازدهم پليس آگاهى تهران آغاز 

شــد. عامل اصلى آدم ربايى به مأموران گفت: ناصرخان 

مدتى قبل با دختر يكى از بســتگان ما به صورت موقت 

ازدواج كرد. مدتى بعد متوجه شديم كه آن ها دچار اختلاف 

شده اند. به دنبال اين ماجرا بزرگان فاميل جمع شدند و با 

پادرميانى و وساطت اين زوج را آشتى دادند. حتى من هم 

چندين بار با او صحبت كردم اما اين اختلافات ادامه داشت 

و بحثمان شــد. وى ادامه داد: مدتى كه گذشت بار ديگر 

متوجه اختلافات آن ها شدم به حدى كه زن جوان اين بار 

از خانه اش قهر كرد و پيش ما آمد. وقتى از او شنيدم كه 

اختلافات آن ها جدى تر شده تصميم گرفتم شخصاً اين 

موضــوع را حل كنم. وى گفت: چند روزى كه گذشــت 

متوجه شدم آقاى فوتباليست به سفر رفته است. در چنين 

شرايطى با كمك چند نفر از آشنايانمان نقشه كشيديم تا 

پس از بازگشــت او، به فرودگاه برويم و با كشاندن وى به 

خانه اى در جنوب پايتخت هم او را گوشمالى دهيم و هم 
كارى كنيم كه ديگر همسرش را ناراحت نكند.

متهم ادامه داد: شــب حادثه به فرودگاه رفتيم و چون از 

قبل زمان بازگشت او را مى دانستيم منتظر مانديم. وقتى 

از فرودگاه خارج شد به سمتش رفتيم و به زور او را سوار 

ماشــين كرديم. پــس از آن او را به خانــه اى در جنوب 

پايتخت برديم و در آنجا با هم درگيرشديم؛ غافل از اينكه 

او به خانواده اش اطلاع داده و چند ساعت بعد مأموران به 

خانه ام آمدند و دستگير شديم. اصلاً فكرش را نمى كردم 

پاى پليس به ماجرا كشــيده شود، چرا كه موضوع كاملاً 

خانوادگى بود. هم اكنون تحقيقات دررابطه با  اين پرونده 
در دادسراى جنايى تهران ادامه دارد.

دوباره ناصر محمد خانى ، دوباره همسرصيغه اى 

ماجراى ربودن فوتباليست مشهوراز فرودگاه

خط قرمز-ميلاد شكرى:  از همان كودكى سعى مى كردم 
وسايلم را با دقت سرجايش بگذارم. ماشين و تفنگ هايم را بعد 
از بازى با دســتمال مرطوب پاك مى كردم و دوباره مثل اول 
انگار كه همين الان از مغازه خريدارى شده است سر جايش 
مى گذاشــتم. با آنكه مادرم هم زن تميزى بود، اما وســواس 
نداشت. اوايل تا زمانى كه وارد مقطع راهنمايى و دبيرستان 
شدم همه چيز به نوعى آرام بود و همه از اين همه وسواس و 
تميزى ام احساس خوبى مى كردند حتى به بچه هايشان طعنه 
مى زدند كه همانند فريبرز تميز و مرتب باشيد. از دبيرستان 
به بعد وسواس هايم بيشتر شد به نحوى كه وقتى وارد منزل 
مى شدم از قبل از مادرم مى خواستم از در ورودى آپارتمان تا 
در حمام برايم روزنامه پهن كند تا با گذشتن از روى آن وارد 
حمام شوم. هفته اى سه بار كيف مدرسه ام را مى شستم وبه 
قول مادرم آنقدر لباس هاى فرم دبيرســتان را داخل ماشين 
انداخته بودند كه رنگ به رو نداشتند. والدينم كم كم نگران 
شدت وسواسم شده بودند. چند بارى سعى كردند مرا به دكتر 
ببرند و برايم وقت دكتر روانشناس گرفتند. به نظرم مى آمد كه 
آن ها فقط الكى پول خرج مى كنند چون هيچ يك از راهكارها 
و مشــاوره هاى مشــاوران برايم اهميتى نداشت. در انتخاب 
همسر به شــدت به سختى افتادم .هر كسى حاضر نمى شد 

زن مردى شود كه وسواس دارد، از اين رو كل خانواده بسيج 
شدند تا همسرى برايم پيدا كنند كه همانند خودم تميز باشد 
يا وسواس داشته باشد. ثمانه زن بسيار تميزى بود. خانوادگى 
وسواس داشتند به نحوى كه من با ديدن وسواس هاى آن ها 
فكر مى كردم خيلى كثيفم، از اين رو از انتخاب ثمانه بسيار 
خوشــحال بودم چرا كه هر دو بر تميزى بيش از حد خانه و 

زندگى و اتومبيلمان اهتمام جدى داشتيم.
زندگى مــن و ثمانه با هم در جريان بود. خانواده هايمان هم 
ســعى مى كردند در كنار ما كه باشند آداب زندگى وسواس 
گونه ما را رعايت كنند و كمتربه كســى بربخورد كه با بودن 
آن ها خانه را مدام تميز كنيم . دو ســه بار در شــركت هاى 
مختلــف مشــغول به كار شــدم اما به علت وســواس زياد 
نتوانســتم در آنجا كار كنم يا براى اينكــه وقت زيادى را به 
تميزى ميز و وســايلم اختصاص مى دادم محترمانه عذرم را 
خواســتند بنابراين با هميارى پدرم و پدر ثمانه مغازه لباس 
ورزشى فروشى اجاره كردم تا در كنار يك كار تميز و شيك، 
درآمدى داشته باشم. اوايل كار خوب بود تا اينكه مغازه بغلى 
بــه اجاره رفت. هر روز صبح كه با آب وجارو جلوى در مغازه 
آنجا را همانند سالن آپارتمانم تميز آب وجارو مى كردم با انبوه 
زباله هاى ساندويج فروشى همســايه بغلى مواجه مى شدم. 

هر روز سر اين مســأله دعوا داشتيم و كار به جار و جنجال 
مى كشيد كه ســطل هاى زباله بزرگ را از اطراف مغازه من 
دور كن. مشــترى ها بى توجه نصف زباله ها را درون سطل و 
نصف آن را جلوى مغــازه رها مى كردند. اين ماجرا چند ماه 
طول كشيد تا اينكه صبرم لبريز شد. يك روز ساعت ده صبح 
بعد از يك مشاجره طولانى در حالى كه صاحب مغازه آماده 
مى شد وسايل ناهار مشترى هايش را آماده كند دست به يقه 
شديم. چوب بيسبال دم دستم را برداشتم و چنان ضربه اى به 
سرش زدم تا يادش نرود كه نبايد زباله هايش را جلوى مغازه 
من بريزد.اما آن چوب بيسبال مرد را درون زباله ها مدفون كرد 
و همسايه مغازه ام ديگر از خواب ابدى بلند نشد.....اينك كه 
به آن روز فكر مى كنم باورم نمى شود به خاطر وسواسم قاتل 
شده باشم و پشت ميله هاى زندان حسرت زندگى بى دغدغه 

گذشته را بخورم.

قتل ساندويچ فروش به خاطر وسواس

گذشته را بخورم.زباله هاى ساندويج فروشى همســايه بغلى مواجه مى شدم. زباله هاى ساندويج فروشى همســايه بغلى مواجه مى شدم. همسر به شــدت به سختى افتادم .هر كسى حاضر نمى شد 

زن مردى شود كه وسواس دارد، از اين رو كل خانواده بسيج 
شدند تا همسرى برايم پيدا كنند كه همانند خودم تميز باشد 
يا وسواس داشته باشد. ثمانه زن بسيار تميزى بود. خانوادگى 
وسواس داشتند به نحوى كه من با ديدن وسواس هاى آن ها 
فكر مى كردم خيلى كثيفم، از اين رو از انتخاب ثمانه بسيار 
خوشــحال بودم چرا كه هر دو بر تميزى بيش از حد خانه و 

هر روز سر اين مســأله دعوا داشتيم و كار به جار و جنجال 

قتل ساندويچ فروش به خاطر وسواسقتل ساندويچ فروش به خاطر وسواس
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از محروميت سنگين خداداد تا شعار عليه ويسى  و مهاجرى  

صبا  9  امتياز از مشهدى ها گرفت
 فوتبال  سينا حسينى   هفته بيست 
و يكم رقابت هاى ليگ برتر براى مشهدى 
ها آبســتن اتفاقات عجيب و غريب بسيار 
زيادى بود. در شــرايطى كــه هواداران 
پديده ســخت نگران نتيجه اين تيم برابر 
فولاد خوزســتان در خانه بودند، كميته 
انضباطى فدراسيون فوتبال با اعلام حكم 
محروميت چهار جلسه اى خداداد عزيزى 
و جريمه نقدى باشگاه شــوك بزرگى را 
به  ســياه جامگان وارد كرد تا شاگردان 
خداداد عزيزى با اســترس دو چندان به 
مصاف صباى قم بروند. اعتراض شــديد 
باشگاه سياه جامگان به اين حكم نشان از 
نارضايتى شديد  مسوولان سياه جامگان 
از اين اتفاق بود. بــا اين وجود خداداد در 
شــرايطى كه از روى ســكو بازى تيمش 
مقابل صبا را دنبال مى كرد در تلاش بود 
تا آرامش نســبى را به تيمش تزريق كند 
ولى اين اتفاق براى ياران خداداد رخ نداد 
تا آنها بازى حساس برابر صباى قم را دو بر 
يك به اين تيم واگذار كنند و دست خالى 

به خانه برگردند.

* ضربه فولاد به خداداد و مهاجرى 
 شكســت خداداد عزيزى در بــازى برابر 
صبا نه تنهــا اين موقعيــت طلايى براى 
جدا شــدن از قعر جــدول را از اين تيم 
گرفــت بلكــه ضربــه مهلكى بــه ديگر 
نماينده خراســان وارد كرد چون صباى 
قم و مرفاوى با ايــن پيروزى و با توجه به 
شكســت پديده مقابل فولاد خوزستان 
به 9 امتياز ارزشمند دســت پيدا كرد تا 
فاصله خود را با ديگر تيم مشهدى حاضر 

در پائين جدول كاهش دهد.
خداداد و كادرفنى ســياه جامگان براى 
پيــروزى در ايــن ديدار تــلاش زيادى 
به خــرج دادند امــا اين تلاش نــه تنها 

نتيجه اى در بر نداشت بلكه اخراج مدير 
رسانه اى ســياه جامگان به دليل ارتباط 
تلفنى با خــداداد روى نيمكت را نيز در 
بر داشت. اما در مشــهد ديگر تيم بحران 

زده مشــهدى مقابل فولاد خوزســتان 
تن به شكســتى ديگر  داد تا محمدرضا 
مهاجرى و تيمش همچنــان در منطقه 

بحران باقى بمانند. 
ناكامى پديده برابر اين تيم حاشــيه هاى 
بسيار زيادى را به همراه داشت كه شعار 
هواداران عليه كادر فنى و رضا مهاجرى 
شاخص ترين اين حواشى بود. البته تقى 
گرجى نيا و كريمويى اعضاى جديد هيات 

مديره پديده در رختكــن اين تيم حاضر 
شدند و دوباره از مهاجرى حمايت كردند 
اما هواداران زياد از روند نتيجه گيرى تيم 
رضايت ندارند . اما اين تمام اتفاقات نبود، 

اقدام ســوال برانگيز هواداران انگشــت 
شمار فولاد در ورزشگاه ثامن هم حسابى 

خبر سازشد.
 آنها با بنرى عليــه خداداد عزيزى موضع 
گيرى كردند و براى او در مشــهد خط و 
نشان كشــيدند كه اين اتفاق با واكنش 
تند سياه جامگان رو به رو شد كه در اين 
خصوص روابــط عمومى اداره كل ورزش 
و جوانان هم پاســخ داد و تاكيد كرد اين 

اتفاق خودجوش بــوده و به محض اطلاع 
مســوولان حفاظت فيزيكــى از چنين 
اتفاقى با مسببان آن برخورد كردند و بنر 

مذكور را جمع آورى كردند.

* تصادف ويسى با ماشين
اما در ساير رقابت هاى ليگ برتر نيز اتفاقات 
عجيب و غريب  ديگــرى نيز رقم خورد كه 
مهمترين آنها شكست ســنگين سپاهان 
مقابل ماشين سازى تبريز بود كه پس از اين 
شكست هواداران عليه ويسى جبهه گرفتند 
و او در پايان بازى ليدرهاى سپاهان را متهم 
به رشوه گرفتن كرد تا به اين ترتيب از زير 

فشار خارج شود.

ساحل عاج، مشترى جديد
 كارلوس كى روش شد

ورزش:  فدراســيون فوتبال ساحل عاج ســرمربى تيم ملى فوتبال 
كشورمان را به عنوان گزينه مربيگرى زيرنظر دارد.

به نقل از فرانس فوتبال، تيم ملى فوتبال ســاحل عاج در رقابت هاى 
جام ملت هاى آفريقا 2017 گابون نمايش خوبى نداشت و در نهايت 
در دور نخست اين رقابت ها حذف شد تا دوسير، سرمربى ساحل عاج 
از سمتش بركنار شود. فدراســيون فوتبال ساحل عاج در اين راستا 
گزينه هايى را براى جانشينى ميشــل دوسوير مطرح كرده است كه 
يكى از آنها كارلوس كى روش، سرمربى پرتغالى كنونى تيم ملى ايران 
است.  البته كى روش پيش از اين از سوى تيم ملى آفريقاى جنوبى هم 
به عنوان گزينه هدايت اين تيم مطرح شده بود و اكنون اين دو تيم 

آفريقايى اين سرمربى پرتغالى را زير نظر دارند.

مهاجرى: مشكل ما روحى است نه فنى
ورزش: سرمربى تيم پديده بعد از يك شكست ديگر در كارنامه اين 
تيم اين بار مقابل فولاد خوزستان تاكيد كرد مشكل تيم او را بايد در 
جاى ديگرى به جز مسائل فنى جستجو كرد. محمدرضا مهاجرى مى 
گويد: تيم پديده مشكل فنى ندارد. دروازه خالى را وقتى گل  نمى كنيم  
فقط و فقط مشكل روحى است.  مسوولين هر تصميمى بگيرند ما تابع 
هستيم. گفته اند صحبت نكنيم و فعلا هيچ  نمى گوييم. با تماس هايى 
كه با بازيكنان گرفته مى شــود و شــيطنت هايى كه مى شود تمركز 
بازيكنانم به هم مى خورد اما تلاش مى كنم كه تيم را به آرامش برسانم.

قربانى: دو بر صفر يا سه بر صفر 
پرسپوليس را مى بريم

كاپ: مهاجم تيم استقلال بر خلاف برخى كه از برگزارى شام مشترك 
پرسپوليس و استقلال انتقاد مى كنند از آن تعريف كرده و پيش بينى 
جالبى نيز از بازى دربى دارد. على قربانى مى گويد: اين دور هم جمع 
شدنها خيلى تاثيرگذار اســت. با هم رفيق هستيم و به نظرم خيلى 

خوب است كه بازيكنان دو تيم قبل از دربى در كنار هم جمع شدند.
به طور حتم بازى سختى است. خدا را شكر كه به شرايط خوب بازگشتيم. 
دربى شرايط خاص خود را دارد و كرى بين هواداران را دارد اما اميدوارم 

بازى با برد ما تمام شود. فكر مى كنم ما 2 بر صفر يا 3 بر صفرمى بريم.

آذرى: شكارى ما را دور زد
فارس: مديرعامل باشــگاه ذوب آهن اصفهان گفت: بزرگتر از رضا 
شكارى را هم سر جايش مى نشانم او به جاى اينكه فوتبال حرفه اى 
را ياد بگيرد دور زدن را ياد گرفته است. سعيد آذرى در مورد جدايى 
رضا شكارى از ذوب  آهن و پيوستنش به تيم روستوف روسيه گفت: 
رضا شكارى مدتى است كه بدون اطلاع ما در تمرينات تيم شركت 
نمى كند. به هميــن دليل هم ما از اين بازيكن بــه كميته انضباطى 

فدراسيون فوتبال شكايت كرده ايم و پيگير اين مسأله هستيم. 

عقيلى: افتخار مى كنم زيرنظر ويسى 
كار نكردم

ورزش: هادى عقيلى، ملى پوش اسبق فوتبال ايران و مدافع سابق 
سپاهان با انتشار بيانيه اى نسبت به حرف هاى ويسى واكنش نشان 
داد و گفت: افتخار مى كنم زيرنظر ويســى كار نكردم. وى ادامه داد: 
كاش اينقدر كه در به هم ريختن فضا و از بين بردن حرمت ها كوشا 
بوديد، وقت تان را صرف كارهاى فنــى مى كرديد تا اين هوادار مثل 

اكثر سال هاى پرافتخار قبلى دلش به سپاهان بزرگ خوش بماند. 

بادامكى: كار سختى براى بقا در ليگ داريم
ورزش:بادامكى، كاپيتان سياه جامگان درخصوص باخت برابر صبا 
گفت: نمايش خوبى در اين مسابقه داشتيم و بازيكنان ما تلاش زيادى 
كردند؛ با اينكه گل خورده را جبران كرديــم اما روى چند صحنه از 
موقعيت هايمان بهره نبرديم و در كسب امتياز ناموفق بوديم. او ادامه 
داد: با اينكه هنوز 9 هفته از ليگ مانده و وضعيت ســياه جامگان به 
نتايج آينده بســتگى دارد اما باخت مقابل صبا كارمان را براى بقا در 

ليگ سخت تر كرد.

دربى 84 مساوى مى شود
فتح االله زاده: جاى تاج بودم پول را به 

استقلال نمى دادم!
ورزش: مديرعامل سابق باشگاه استقلال گفت: اكنون كه 400 هزار دلار 
آمده است هيچكس نمى گويد كار فتح االله زاده است ولى اگر بدهى بود 
فورى به من ربط مى دادند. على فتح االله زاده ادامه داد: من از شخص مهدى 
تاج مى خواهم اين پول را به باشگاه استقلال ندهد و از طريق فدراسيون به 
بازيكنان خارجى كه از استقلال طلبكارند پرداخت كند تا تيم در ادامه و 
در ليگ قهرمانان آسيا دچار مشكل نشود.  وى در خصوص دربى 84 نيز 

گفت: به نظر من اين بازى مساوى تمام مى شود .

مگويان هم دربى را از دست داد
بحران دفاع راست در اردوى استقلال

ورزش سه: هرائر مگويان در تمرين استقلال غايب بود تا مشخص شود 
نمى تواند در دربى تهران براى استقلال به ميدان برود و منصوريان احتمالا 
مجبور مى شود از خسرو حيدرى در پست دفاع راست استفاده كند. با 
توجه به اين كه وريا غفورى هم دربى تهران را از دست داده است، استقلال 
در نبود مگويان در بازى با پرسپوليس با بحران دفاع راست روبه رو خواهد 

شد و اين خبر تلخى براى اين تيم محسوب مى شود.

قلعه نويى: دو بار براى بنگر تاوان دادم 
ورزش: امير قلعه نويى در پاسخ به اين سوال كه شرايط محسن بنگر 
به كجا انجاميد گفت: او را در اختيار باشگاه گذاشتم. بازيكن نداشتم 
ولى به بنگر گفتم نگران آبروى شما هستم. شما آبرويت را ذره ذره به 
دست آوردى صلاح نيست بازى كنى. دو بار تاوان دادم يكبار به خاطر 

آبروى او و يكبار هم به خاطر اينكه او را به زمين فرستادم.

تاثير مثبت عنايتى روى نيمكت صبا
ورزش: عنايتى طى دو هفته اخير كه روى نيمكت صبا بوده در مسائل فنى 
كمك حال صمد مرفاوى بوده و بدون شك نمى توان از تاثير و مشاوره هاى 
او به سرمربى قمى ها در دو پيروزى اخير اين تيم مقابل ذوب آهن و سياه 

جامگان كه تيم سابق اش هم محسوب مى شود، چشم پوشى كرد.

ضد حمله

ويسى: حيا كن رها كن را روى سرم مى گذارم
ورزش: سرمربى سپاهان بعد از شكست ســنگين تيمش مقابل ماشين سازى 
كه با شعارهاى تند برخى از هواداران تيمش در ورزشگاه خودى نيز همراه بود، 
تاكيد كرد كه بين انتقاد و فحاشى تفاوت وجود دارد. عبداالله ويسى مى گويد: از 
روز نخست كانون هواداران ســپاهان از من پول مى خواست و برخى پول گرفته 
بودند كه عليه من فحاشى كنند. اين تعداد بسيار كم بودند و هواداران واقعى تيم 
سپاهان خودشــان را قاطى نكنند. اين 80 نفر تمركز مرا به هم ريختند و تنها از 
هواداران واقعى سپاهان عذرخواهى مى كنم. ويســى مى افزايد: تيمى را به من 
تحويل دادند كه بالاى 31 سال و يازدهم جدول بود تا جوان كنم. با صبا، فولاد و 
استقلال خوزستان موفق بودم، در سپاهان نيز بايد تاوان دهم اما نه با فحاشى. من 
«حيا كن رها كن» را روى سرم مى گذارم، اما فحاشى را نمى توانم تحمل كنم. ما 
در 9 بازى تنها دو باخت داديم، در حالى كه پرســپوليس دو فصل پيش با برانكو 

رتبه دوازدهم جدول را كسب كرد و الان در حال قهرمانى است.

طارمى: برگزارى شام مشترك 
خنده دار است

ورزش: مهاجم پرســپوليس درباره برگزارى ضيافت مشــترك ميان بازيكنان 
استقلال و پرسپوليس در آســتانه دربى معتقد است: به  نظر من اين كار درست 
نيست. دليلى ندارد چنين مراسمى برگزار شود. هيچ جاى جهان چنين اتفاقى 
رخ نمى دهد. دربى حساس ترين بازى در سطح جهان است.اين جلسه اسپانسر 
است و يك چيز خنده دارى است. ما با استقلالى ها دوست هستيم اما اينكه دور 

هم جمع شويم خوب نيست.
طارمى درباره اينكه در ميان اســتقلالى ها با چه كسى بيشتر كرى دارد نيز مى 
گويد: با شماره 1 آنها با او بد كرى دارم. دربى معروف هم گفته بودم گل مى زنم و 
زدم. براى اين بازى هنوز با رحمتى كرى نخوانده ام ولى بايد آماده باشد. هر چند 
بيشتر براى او در بازى كرى مى خوانم. رحمتى بداند برايش گل كنار گذاشته ام. 14

تلگرامى

1

  مرتضى شفيعى مربى ســياه جامگان در پايان ديدار تيم هاى صبا و سياه 

جامگان مى گويد برايش سوال است كه چرا مسوولان مشهدى دوست ندارند 
خراسان در ليگ برتر نماينده داشته باشد.

  كانال خبرى مرتضى پور على گنجى با انتشار پستى اعلام كرد ژاوى 

تمام اظهارنظر عليه مردم ايران كه در رسانه هاى اماراتى منتشر شده 
است را تكذيب و تاكيد كرد به مردم ايران احترام مى گذارد.

  گفته مى شود پس از درگيرى لفظى قلعه نويى و بنگر، وى شامگاه پنج شنبه 

به مديرعامل باشگاه اعلام كرده با بنگر تسويه حساب كنند!
  عمران زاده، مدافع ســابق اســتقلال با انتشــار تصويرى در 

اينستاگرامش كنار پروپيچ و عادل شيحى خشم هواداران استقلال 
را برانگيخته است!

  عادل فردوسى پور به عنوان گزارشگر شهر آوردِ پايتخت انتخاب شد.

  روزنامه آس اسپانيا مدعى شد كه رئيس باشگاه بارسلونا 3 سال 

زودتر از موعد مقرر مى خواهد از سمتش كناره گيرى كند.
  رئيس كميته مســابقات اعلام كرد: خليل زاده مقابل پرسپوليس محروم 

نيست.
  ديه گو مارادونا، اســطوره فوتبال آرژانتين با فدراســيون 

جهانى فوتبال همــكارى جديدى را آغاز كرده اســت. از قرار 
معلوم مارادونا قرار است براى پاك سازى و شفاف سازى فوتبال 

تلاش كند.
  رائول با عدم دريافت كارت قرمز در 1034 بازى در اين زمينه ركورددار است.
  پوركيانى، قائم مقام باشگاه استقلال خوزستان  در ادعايى جالب 

گفت: جاى بانك ملى، آدامس خروس نشــان تبليغ مى كرديم 300 
ميليون مى دادند

   شايعه شده است كى روش خواهان محروميت برانكو شده تا دستياران ايرانى 
را به تيم ملى برگرداند. 

   آرش افشين مهاجم رامهرمزى استقلال خوزستان در اواسط نيمه 
دوم به يكباره بازى را رها كرد و به سمت يك تماشاچى رفت كه به او 
توهين كرده بود و البته با كارت زرد داور به دليل خروج بدون اجازه از 

ميدان مواجه شد. 
   با اعلام رسمى كنفدراسيون فوتبال آسيا ديدار تيم هاى ملى ايران و چين 
از ساعت 17:30 هشتم فروردين ماه ســال 96 به ميزبانى تهران و در ورزشگاه 

آزادى برگزار خواهد شد.

شمسايى: آرزو مى كنم 
بازيكنان اصلى من نباشند!

ورزش: سرمربى تيم فوتسال تاسيسات 
دريايى تهران با وجود پيروزى تيمش 
مقابل ياسين پيشرو قم، به انتقاد شديد 
از بازيكنان با تجربه تيمش پرداخت. 
وحيد شمســايى مى گويد: من واقعا 

اميدوارم كه يك روز هفت بازيكن اصلى ما حضور نداشته باشند! قبلا آرزو داشتم 
كه فينال جام جهانى را ببينم كه نديدم و نتوانستم به آرزويم برسم. الان آرزوى 
جديدى كه دارم اين است كه هفت تا از بازيكنانم نباشند. حداقل قضيه اين است 
كه آن چهار پنج نفر براى تيم جانشان را هم مى دهند. از بازيكنان باتجربه تيم 
اصلا راضى نيستم و از عملكرد آنها بسيار ناراحت هستم. آن ها باعث برگشتن 

نتيجه بازى شدند. قطعا با آن ها برخورد مى كنم.

قوچان نژاد: قولى براى 
وكيل شدن نمى دهم!

ورزش: مهاجــم اين روزهــا در اوج تيم 
هيرنفين، در مصاحبه اختصاصى با مجله 
هولدن هلند از جوانــب ديگرى از زندگى 
خود صحبت كرده است. رضا قوچان نژاد در 
خصوص تحصيلات حقوق خود مى گويد: 

حقوق يك سرگرمى براى من بود. تمرينات سختى داشتم و نمى توانستم به عنوان يك 
بازيكن حرفه اى تحصيلم را ادامه دهم. برنامه ريزى كرده ام كه پس از پايان دوران فوتبالم 
تحصيل در رشته حقوق را ادامه دهم و آن را به پايان برسانم اما قولى براى وكيل شدن 
نمى دهم. علاقمندى هايم وسعت زيادى دارد و فعلا در فوتبال به خوبى پيش مى روم. 
زمانى كه در بلژيك بودم شروع به يادگيرى زبان هاى فرانسوى و هلندى كردم. به زبان 
علاقه زيادى دارم و حتى الان از كوباياشى در تيم هيرنفين كلمه ها و زبان ژاپنى را مى آموزم.

تونى: به خاطر مردم 
تبريز با تراكتورسازى 

توافق كردم
ورزش: سرمربى سابق تراكتورسازى 
رسيدن به توافق با اين باشگاه را تاييد 
كرد. تونى اوليويرا در پيامى در فضاى 

مجازى توضيحاتى درباره اتفاقات اخير 
ارائه كرده است. متن صحبت هاى تونى به شرح ذيل است: دوستان عزيزم، من 
با هيچ كسى در هيچ جايى مصاحبه نكرده ام. اين درست است كه پس از 4 سال 
با تراكتورسازى به توافق رسيدم. اين اتفاق براى خودم و بيشتر به خاطر مردم 
تبريز، تراكتورسازى و هوادارانش اتفاق رخ داد. من همچنان با همه پيروزى ها 

و موفقيت هاى تراكتورسازى جشن مى گيرم.
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حميدرضاعرب: فردا هشــتاد و چهارمين رقابت 
سرخابى ها برگزار مى شود. در فصول اخير آبى هاى 
پايتخت غالبا دربى ها را باخته اند و اين سرخ ها بوده 
اند كه با پيروزى هاى پى درپى برترى خود را برآبى ها 
ديكته كرده اند. محصول پيروزى هاى اخير سرخ ها 
كاستن از فاصله اى بود كه استقلالى ها پيش ترها به 
آن مى نازيدند. با اين حال ضيافتى كه چهارشنبه شب 
ميان سرخابى ها برگزار شد نتيجه اين بازى را تحت 
الشعاع قرار خواهد داد و بعيد نيســت كه دو تيم در 

نهايت به تساوى بكشد.
 به قول مهدى طارمى برگزارى اين مراســم ها خنده 
دار است. شايد هم تاسف بار باشــد و در دنياى امروز 
هيچ گاه شاهد برگزارى چنين مراسم هايى نيستيم. 
به هرحال اين مراســم تا حدودى مشــخص كرد كه 
بالادستى ها چه نيتى در آستانه بازى مهم فردا دارند. 
مهمانى عجيبى كه در دل آن خبرهاى زيادى هم به 
بيرون درز كرد. براى مثال مى توان به لو رفتن تركيب 
دو تيم از زبان برخى بازيكنان اشاره داشت. جايى كه 
وقتى ســرخابى ها ازهم درباره تركيب بازى فردا مى 
پرســيدند اطلاعات دقيقى از نحوه آرايش دو تيم از 
ســوى بازيكنان به بيرون درز كرد. وقتى بالادستى 

هاى دوتيم اين تصميم غيرحرفــه اى را مى گيرند و 
بازيكنان جوانى كه باهم رفاقت دارند دور يك ميز مى 
نشانند بايد هم انتظار داشته باشند كه اين بازيكنان 
درباره تركيب تيم خود به هم اطلاعات بدهند. دراين 
شام مشترك مشخص شد كه قطع به يقين ماهينى به 
جاى كمال كاميابى نيا بازى مى كند و فرشاد احمدزاده 
همچون بازى هاى قبل در پست دفاع چپ بازى مى 
كند. درباره تركيب استقلال نيز همه چيز فاش شده 
و نكته مبهمى باقــى نمانده اســت. در اين مهمانى 
موضوع جا به جايى خســرو با وريا غفورى لو رفت و 
پرسپوليسى ها فهميدند كه قرار است با چه استقلالى 
بازى كنند. حتى پرسپوليسى ها مى دانند كه هافبك 
راست اســتقلال بهنام برزاى خواهد بود و منصوريان 
همچون بازى با السد تيمش را آرايش خواهد داد. در 
اين مهمانى حتى بازيكنان دو تيم از تعويضى ها هم 
بو برده اند و جالب اســت بدانيد كه يكى از بازيكنان 
استقلال به پرسپوليســى ها گفته چه دقيقه اى وارد 
زمين مى شود. حال بايد منتظر باشيم و ببينيم كه آيا 
بازيكنان دوتيم در بازى فردا مقابل هم با همان اقتدار 
هميشگى بازى خواهند كرد يا مسير بازى را به سمت 

تساوى سوق خواهند داد.

محمدرضا ميرزا : غيبت سيد مهدى رحمتى در ضيافت شام مشترك 
سرخابى ها و انتشار پست متفاوت اينستاگرامى روز پنج شنبه 

دروازه بان تيم فوتبال استقلال نشان مى دهد وى از شرايط 
موجود رضايت كافى ندارد!

هرچند وى صحبت درباره شــرايط كنونــى را به بعد 
از دربى موكول كرده اســت اما از گوشــه  و كنار خبر 
مى رســد دروازه بان استقلال به شــدت از مسوولان 

باشــگاه بابت تاخير در پرداخت مطالباتش شاكى است! 
وى  در گفت و گو با يكى از نزديكانش گفته اگر 

شــرايط به همين منوال باشد ديگر سكوت 
نخواهد كرد و حرف هاى ناگفته اش را پس 

از دربى مطرح خواهد كرد.
هرچند مسؤولان باشگاه استقلال ترجيح 
دادند بــى تفاوت از كنار اين مســاله عبور 
كنند امــا برخــى بازيكنان كــه در طيف 
منتقدان رحمتى قرار دارند براى مسوولان 
باشگاه پيغام فرســتادند يا پاسخ رحمتى را 
مى دهند يا آنها با اطلاع از موارد پشت پرده 

به اطلاع هواداران مى رسانند كه مهدى 
رحمتى تــا كنون چه مقــدار از طريق 
استقلال دريافت ريالى داشته است. از 

قرار معلوم سيد مهدى رحمتى مدعى شــده چرا تا به اينجاى كار 
ميزان پرداختى اش در حدود 40 درصد بوده است در صورتى كه 
بازيكنان تيم رقيب بالاى 50 درصــد از مبلغ قرارداد خود را 
دريافت كرده اند. اين در حالى اســت كه چند روز قبل اين 
حقيقت فاش شد كه رحمتى و حيدرى به صورت جداگانه 
از طريق اسپانســر مبالغى جداگانه دريافــت كردند كه 

بازيكنان ديگر از دريافت آن محروم بودند.
باشگاه اســتقلال درپرداخت پول به بازيكنان جوان اين تيم 
بســيار ضعيف عمل كرده و رحمتــى كه با اين 
جوانان ارتباط نزديكى دارد، از اين موضوع 
ناراحت اســت و احتمالا پس از ديدار با 
پرسپوليس درباره مشكلات تيم جوان 
اســتقلال و كم كارى مديــران در 
اين باره صحبت خواهد كرد. گفته 
مى شــود عليرضا منصوريان كه 
در جريان اين اتفاقات قرار گرفته 
به شــدت به دنبال آرام سازى 
محيط اردوى اســتقلال قبل از 
دربى است تا به اين ترتيب مسائل 
حاشــيه اى تاثيرى در روند نتيجه 

گيرى تيم نداشته باشد.

ماهينى جاى كاميابى نيا، خسرو به جاى وريا 

لو رفتن تركيب سرخابى ها در شام مشترك
جبهه مخالف آ ماده شليك

رحمتى ياغى جديد آبى ها در آستانه دربى!

ورزشـــى
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قاسم رضايى،پرافتخارترين فرنگى كار المپيكى ايران در گفت و گو با قدس:

براى رقابت هاى جهانى برمى  گردم
 كشتى  هاشم رســائى فر  با اينكه حميد سوريان 
طلايى ترين كشــتى گير فرنگى كار ايران در دنياست اما 
ســوريان با 7 مدال طلاى جهان و المپيك پرافتخارترين 
فرنگى كار ما در المپيك نيست.قاســم رضايى كشتى گير 
98 كيلويى تيم ملى كشتى فرنگى كشورمان همان فرنگى 
كارى است كه توانسته با يك طلا و يك برنز بالاتر از سوريان 
در رده بندى بهترين هاى  المپيك قرار بگيرد و پرافتخارترين 
كشتى گير المپيكى ايران باشــد.اگرچه رضايى نتوانست 
طلاى لندن را در المپيك ريو تكرار كند و سوم شد اما او يكى 
از بهترين فرنگى كاران 98 دنياست كه اتفاقا در رده بندى 
اخير بهترين كشــتى گيران دنيا كه توسط اتحاديه جهانى 
كشتى اعلام مى شــود با قرار گرفتن در رده سوم رنكينگ 
جهانى بهتريــن رده را در بين تمام فرنگــى كاران ايران از 

ديدگاه اتحاديه جهانى از آن خود ساخت.

*چند ماه از المپيك گذشته اما هنوز از بازگشت شما 
به تمرينات تيم ملى خبرى نيست.

بله.من بعد از المپيك در تمرينات حاضر نشدم .چون با خودم 
قرار گذاشتم يك سال اســتراحت كنم و به دور از مسابقه و 

كشتى گرفتن باشم.
*چرا اين تصميم را گرفتى؟ براى يك ورزشــكار 
حرفه اى آن هم در رشته كشتى اينچنين تصميمى به 

نظر شما مى تواند درست و منطقى باشد؟
از ديدگاه حرفه اى اگر به اين قضيه نگاه كنيم قطعا جواب 
منفى خواهد بود اما من اين تصميم را براى شــخص خودم 
گرفتم و اينكه بعد از 12 سال كشــتى گرفتن در رده هاى 
مختلف ملى و شــبانه روز تمرين كردن به نظرم رسيد اگر 
يكســال هم به خودم اســتراحت بدهم و به دنبال كارهاى 

شخصى ام باشم بد نباشد.
*يعنى قاسم رضايى با اين تصميم اصلا در اين يكسال 

به سمت كشتى نمى خواهد برود؟
اينكه اصلا ســمت كشــتى نروم اين طور نيست . الان هم 
در استراحت بســر مى برم در شــهر خودم آمل به آموزش 
بچه هاى علاقه مند به كشتى مشــغول هستم تا در آينده 

چندين كشــتى گير مثل خودم از آمل به كشتى كشور و 
دنيا معرفى كنم.

*پس مربيگرى را از همين حال شروع كردى؟
نه.نمى شود گفت مربيگرى بيشتر بحث راهنمايى و آموزش 

و در كنار اين بچه ها بودن است و صرفا مربيگرى نيست.
*علاقه مندان به كشتى از چه زمانى بايد منتظر 
بازگشــت قاســم رضايى به روى تشك كشتى 

باشند؟
فكر مى كنم براى رقابت هاى ســال آينده يعنى قهرمانى 

جهان و بازى هاى آسيايى 2018 برگردم.
*على اشــكانى در مصاحبه با روزنامه قدس اعلام 
كرده بود كشتى گيران پا به سن گذاشته المپيك ريو 
ديگر شانس چندانى براى ملى پوش شدن ندارند و 

مى خواهد از كشتى گيران جوان و كنار گذاشته شده 
بيشتر استفاده كند.نظرت در اين مورد چيست؟ 

آقاى اشكانى مسؤول فنى و شخص اول تصميم گيرنده 
در مورد كشــتى گيران ملى پوش است و هر تصميمى 
كه بگيرد براى من محترم اســت اما اين را بايد بگويم 
من انگيزه و توانايى زيادى در وجــود خودم مى بينم 
كه هنوز مى توانم بــراى تيم ملى كشــورم مثمر ثمر 

باشم. 
*با اين وجود پس هنوز قصد خداحافظى ندارى؟

نه همان طور كه گفتم بعد از زمان استراحتى كه براى خودم 
در نظر گرفتم برخواهم گشت.اگر احساس كنم كشتى گيران 
جوان مى توانند جايگزن خوبى براى من باشند ميدان را به 

آنها خواهد داد.

راهيابى 20 تكواندوكار به اردوى تيم ملى
مهر: در پايان نخستين مرحله از رقابت هاى انتخابى تيم ملى تكواندو 
بانوان 20 تكواندوكار مجوز حضور در اردوى تيم ملى را كســب كردند. 
اين دوره از مسابقات با حضور 109 تكواندوكار براى حضور در بازى هاى 
كشورهاى اسلامى و رقابت هاى قهرمانى جهان در سالن خانه تكواندو 

برگزار شد كه در نهايت 20 تكواندوكار به اردوى تيم ملى راه پيدا كردند.

برترى بانك سرمايه و پارس شيراز 
مقابل حريفان

فارس : تيم هاى واليبال بانوان بانك سرمايه و پارس شيراز هفته نخست 
دور برگشت را با پيروزى آغاز كردند.  هفته نخست دور برگشت ليگ برتر 
واليبال بانوان با 3 ديدار پيگيرى مى شود كه در اين ديدارها  تيم هاى بانك 

سرمايه و پارس شيراز مقابل حريفانشان پيروز شدند.
 نتايج به شرح زير است:

سايپا تهران يك - بانك سرمايه 3
دانشگاه آزاد - ذوب آهن، ساعت 15

شهردارى تبريز صفر - پارس شيراز 3

براى اولين بازى پلى آف؛
ديدارهاى واليبالى در اروميه تازه شد

ورزش سه: اروميه ميزبان يكى از ديدارهاى دور اول پلى آف بود و تيم 
پرطرفدار اين شهر توانســت يك گام خودش را به حضور در 4 تيم برتر 
نزديك تر كند.  ورزشگاه غدير اروميه يكى از پرشور ترين روزهاى خود 
را پشت سر مى گذاشت جايى كه شهردارى اين شهر در اولين ديدار پلى 
آف به مصاف كاله رفت. اين تيم كه به دليل از دست دادن سرمربى، مربى 
و پاسور خودش روزهاى سختى را پشت سر گذاشت اما با همان شرايط 
خود را به مكان سوم جدول رساند. حالا آنها اولين بازى خود را هم 3 بر يك 

برده اند تا يك گام ديگر به حضور در نيمه نهايى نزديك شوند.

تهران قهرمان مسابقات وزنه بردارى 
كشور شد

مهر : رقابت هاى وزنه بردارى قهرمانى بزرگسالان كشور با قهرمانى 
تيم تهران با احتساب امتياز و قهرمانى تيم فارس در رده بندى مدالى 
به پايان رسيد.  رقابت هاى وزنه بردارى قهرمانى بزرگسالان كشور به 
مدت3 روز با حضور 80 وزنه بردار در قالب 17 استان در سالن شهداى 
وزنه بردارى خوزستان برگزار شــد كه در نهايت تيم استان تهران با 

كسب 568 امتياز به قهرمانى دست يافت.

كاپ بهترين تيم براى شاگردان مهماندوست؛
تكواندوى آذربايجان با مربى ايرانى 

قهرمان اروپا شد
فارس : تيم ملى تكواندوى جمهورى آذربايجان با سرمربى ايرانى خود 
عنوان قهرمانى مسابقات كاپ اروپا را از آن خود كرد.        مسابقات كاپ 
اروپا در حالى طى چند روز گذشته به ميزبانى كشور تركيه و در شهر 
آنتاليا با حضور تمام كشورهاى اروپايى برگزار شد كه تيم تكواندوى 
آذربايجان در بخش مردان و بزرگسالان توانستند با كسب 4 مدال طلا، 
3 نقره و 3 برنز در مجموع عنوان قهرمانى را كسب كنند. تيم مردان با 
كسب 3 طلا، 3 نقره و يك برنز سكوى قهرمانى را از آن خود كرد و تيم 
بانوان با كسب يك مدال طلا و 2 برنز عنوان نايب قهرمانى اين مسابقات 
را كسب كرد. ميلادبيگى تكواندوكار ايرانى تيم ملى آذربايجان   بازهم 
با درخشش خود توانايى هاى خود را به رخ تكواندوى دنيا كشيد. بيگى 

در اين رقابت ها مدال طلا  را از آن خود كرد. 

شجاعى: كمانداران به موقع به آمريكا 
نمى رسند

مهر : رئيس فدراسيون تيروكمان با بيان اينكه دريافت ويزاى آمريكا 
كمانداران در شرايط خيلى سخت انجام شد، گفت: رايزنى هايى انجام 
شده تا كمانداران باوجود تاخير، بدون مشــكل در مسابقات حاضر 
شوند. گفت: يكى از معضل هايى كه با آن مواجه بوديم و يكى از دلايلى 
كه باعث شد ابتدا تصميم به لغو اعزام كمانداران بگيريم، همين كمبود 
وقت و احتمال دير رسيدن به محل مسابقات بود به خصوص اينكه از 
نظر قانونى تيمى حتى اگر دو دقيقه دير به محل مسابقات برسد، براى 

شركت در رقابت ها با مشكل مواجه مى شود.

سهميه  باشگاه هاى ايران در بسكتبال 
 غرب آسيا سه تيم شد

ايسنا: كنفدراسيون بسكتبال غرب آسيا اعلام كرده كه سه باشگاه 
ايرانى مى توانند در رقابت هاى غرب آسيا حاضر شوند.

 مسابقات بسكتبال باشگاه هاى غرب آســيا به ميزبانى اردن برگزار 
مى شود و كنفدراسيون غرب آسيا اعلام كرده كه ايران سه نماينده در 
اين تورنمنت خواهد داشت. بر اين اساس در كنار پتروشيمى و نفت 
آبادان كه تيم هاى اول و دوم فصل قبل ليگ برتر ايران بودند شيميدر 

به عنوان تيم سوم نيز در اين مسابقات حاضر خواهد شد.

خبر

 شنبه 11/23  ساعت: 15:00
هفته 21 جام خليج فارس : تراكتورسازى - ذوب آهن

زنده از شبكه ورزش

شنبه 11/23 ساعت: 18:45
هفته 22 لاليگا : آلاوز - بارسلونا

زنده از شبكه ورزش

شنبه 11/23 ساعت: 21:00
هفته 25 ليگ برتر انگليس : ليورپول - تاتنهام

زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 11/24 ساعت: 15:00
هفته 21 جام خليج فارس : استقلال - پرسپوليس

زنده از شبكه سه

يكشنبه 11/24 ساعت: 17:00
هفته 25 ليگ برتر انگليس : برنلى - چلسى

زنده از شبكه ورزش

يكشنبه 11/24 ساعت: 23:15
هفته 22 لاليگا : اتلتيكومادريد - سلتاويگو

زنده از شبكه ورزش 

ورزش در سيما

15

رائول: رسيدن 
 بارسا به فينال، 

هميشه ناراحت كننده 
است

گل: اسطوره باشگاه رئال مادريد ناراحتى 
عميق خود را از عدم موفقيت تيم سابقش 

در جام حذفى و در عوض رسيدن بارسا به فينال اين رقابت ها ابراز داشت. رائول معتقد 
است: هر زمانى و در هر مرحله اى از جام حذفى حذف شويد ناراحت كننده است و اين 
حذف شدن ناراحت كننده تر مى شود زمانى كه اصلى ترين رقيب ما يعنى بارسلونا 
نيز به فينال راه يابد. البته رئال در ليگ قهرمانان و لاليگا وارد مقطع حساسى از فصل 
شده است. البته اين به اين معنا نيست كه جام حذفى از اهميت كمى برخوردار است، 
اما قهرمانى در هركدام از ليگ يا اروپا اعتبار بيشترى دارد و نگاه به عملكرد تيم را در 

پايان فصل تغيير داده و بهتر خواهد كرد .

كريك: شياطين سرخ 
از نايب قهرمانى هم 
خوشحال نمى شوند

ميرر: هافبك باتجربه منچســتريونايتد 
تاكيد كرد بازيكنان اين تيم كه به قرارگيرى 
مجدد در بين چهار تيم برتر ليگ بســيار 

نزديك شده اند، از هيچ چيز به جز قهرمانى شاد 
نمى شوند. مايكل كريك مى گويد: ما اگر چهارم، سوم و حتى نايب قهرمان هم شويم جشن 
نخواهيم گرفت. بايد آن زمانى جشن گرفت كه جامى كسب كرده باشيم اما نبايد فراموش 
كرد كه حضور در ليگ قهرمانان اروپا از اهميت بسيار بالايى براى اين باشگاه برخوردار 
است. ليگ قهرمانان جايى است كه بهترين بازيكنان دوست دارند در آنجا بازى كنند. 
منچستريونايتد براى جذب بازيكنان و ديگر جنبه ها مى خواهد در اروپا حضور داشته 

باشد اما جشن و پايكوبى فقط براى گرفتن جام است.

گل كارول زيباتر از 
گل عقربى ژيرو!

ورزش: بهترين هاى ماه ژانويه ليگ برتر 
انگليس انتخاب شدند و دله الى از تاتنهام به 
عنوان بهترين بازيكن، پل كلمنت سرمربى 
سوآنزى به عنوان بهترين سرمربى و گل 
ديدنى و آكروباتيك اندى كارول از وستهم 

به كريستال پالاس به عنوان زيباترين گل ماه ژانويه ليگ برتر انتخاب شدند. «دله الى» 
ماه بسيار خوبى را با تاتنهام سپرى كرد و با به ثمر رساندن پنج گل، اين تيم لندنى را به 
عنوان جدى ترين رقيب چلسى مطرح كرد. پل كلمنت كه در ابتداى ماه گذشته به عنوان 
سرمربى سوآنزى انتخاب شد، اين تيم بحران زده را از منطقه خطر خارج كرد. اما در حالى 
كه اوليويه ژيرو با گل عقربى در ماه ژانويه، خود را به عنوان يكى از نامزدهاى گل فصل نيز 

مطرح كرده بود اما گل زيباى كارول به عنوان بهترين گل ماه انتخاب شد.

احتمال جدايى در پايان فصل 

ترس توپچى ها  از تصميم «ونگر»
ورزش: مديران آرسنال نگران هستند آرسن ونگر 
مربى فرانسوى اين تيم بعد از سال ها حضور روى 
نيمكت توپچى ها در پايــان فصل از اين تيم جدا 
شود. چنين احتمالى باعث شده كه باشگاه حتى در 
هفته هاى اخير به فكرمذاكره با مربيانى همچون 
مكس آلگرى، توماس توخل و لئونارد ژارديم بيفتد. 
ونگر كه سال گذشته بيست ســال حضورش در 
آرسنال را جشن گرفت، در آستانه دو بازى حساس 
اين تيم در اين هفته، بار ديگر ترديدهايى نسبت 
به آينده اش در اين باشگاه ايجاد كرده است. منابع 
نزديك به مربى فرانسوى چندى پيش معتقد بودند 
كه او احتمالا قرارداد كنونى اش را با يك قرارداد 
دو ساله ديگر به ارزش هشت ميليون پوند در سال 
تمديد مى كند. اما در پى دو شكست پياپى مقابل 
واتفورد و چلسى، موقعيت ونگر دراين تيم به شكل 
قابل توجهى تغيير يافته و حالا ديگر نمى توان با 
قاطعيت از آينده او در اين تيــم حرف زد. دراين 
شرايط او احتمالا تا چند ماه ديگر در مورد تمديد 
قراردادش تصميمى نخواهد گرفت و همه چيز را 

به پايان فصل موكول مى كند. اگر آرسنال در جمع 
چهار تيم بالاى جدول قرار نگيرد، احتمال وقوع 

چنين اتفاقى بسيار زياد خواهد بود. 
توپچى ها امروز مقابل هال سيتى در ليگ برتر و 
چهارشنبه شب در برابر بايرن مونيخ در مرحله يك 
هشــتم نهايى ليگ قهرمانان به ميدان مى روند. 
نتايج اين دو بازى تاثير زيــادى روى بازى هاى 
باقيمانده اين فصــل اين تيم خواهد گذاشــت. 
هرگونه لغــزش موقعيــت آرســنال را به خطر 

مى اندازد.  
استن كرونكه مالك آرسنال تقريبا از حضور او به 
مدت دو سال ديگر دراين تيم نااميد به نظر مى آيد 
ولى بازيكنان آرسنال و كادر مربيان اين تيم هنوز 
از تصميم احتمالى او چيــزى نمى دانند. با اينكه 
اين تيم هنوز هيچ تماسى با مربيان تيم هاى ديگر 
نداشته ولى مديران آرسنال فهرستى از گزينه هاى 
احتمالى جانشــينى ونگر تهيه كرده اند. ونگر از 
هواداران آرسنال خواسته تا نظير هواداران تاتنهام 
حمايت بى قيد و شرطى از تيم خود داشته باشند. 

هواداران آرســنال بعد از شكســت 3-0 اين تيم 
برابر چلســى كه فاصله دو تيــم را در جدول رده 
بندى به عــدد 12 افزايش داد، به شــدت از تيم 

خود دلخور شده بودند و اعتراض هاى زيادى در 
اســتمفورد بريج به روى صحنه رفت. ونگر دراين 
مورد گفت:«هواداران ما توقع زيادى از تيم دارند. 

من هم اين طور هستم. اما شما نمى توانيد تا سه 
شنبه گذشته هوادار تيم باشيد و سپس دست از 
حمايت برداريد و پشت تيم را روز يكشنبه خالى 
كنيد. اين معنى ندارد. همه باشگاه ها و مقابل هر 
تيمى كه بازى مى كنم، هــواداران آنها هم انتظار 
زيادى از تيــم خود دارند. ما در برابــر اين تيم ها 
مبارزه مى كنيم و بايد اتحاد خود را روى سكوها 
حفظ كنيم. درغير اين صورت هيچ شانسى براى 
برد نداريم. به تاتنهام نگاه كنيد، تيم درحال مبارزه 
است و همه هواداران از تيم حمايت مى كنند. ما 
بايد دقيقا ايــن كار را انجام دهيــم. حتى اگر دو 

نتيجه ضعيف كسب كرده باشيم» 
ونگر همچنين گفت آرسنال هنوز از كورس رقابت 
خارج نشــده و بهترين تمرين براى ديدار با بايرن 
مونيخ، مغلوب كردن هال سيتى خواهد بود.« ما 
دو مبارزه پيش رو داريم. براى اينكه مى خواهيم 
در جمع چهــار تيم جدول بمانيــم. مى خواهيم 
طورى مبارزه كنيم كه به چلســى نزديك شويم. 

نمى توانيم تسليم شويم».
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سلطانى فر: حضور تيم 
كشتى آمريكا بلامانع است

ايسنا : وزير ورزش گفت: از آنجايى كه آمريكايى ها براى تيم تيروكمان 
ايران ويزا صادر كردند و مســوولان اتحاديه جهانى كشتى از ما درخواست 

داشتند، حضور كشتى گيران آمريكايى در ايران امكان پذير شد. مسعود سلطانى فر 
در جمع خبرنگاران در حاشيه راهپيمايى 22 بهمن گفت: ما بعد از 38 سال فراز و 
نشيب و تهديدات مختلف   شاهد حضور گسترده و دشمن شكن مردمى بوديم كه 
نشان مى دهد مردم حافظ دستاوردها و ارزش هايشان هستند و هر وقت لازم باشد 
با همين وحدت و هماهنگى در مقابل تهديدات مى ايستيم. سلطانى فر در ارتباط با 
حضور تيم كشتى آمريكا در جام جهانى كرمانشاه گفت: بعد از اينكه در ارتباط 

با تيم تيرو كمان آمريكايى ها روى مثبت نشان دادند و ويزا صادر شد ما 
هم با توجه به اصول خود حضور تيم كشتى آمريكا را اجازه داديم. 

اتحاديه جهانى كشتى هم خواست همكارى كنيم تا آنها 
در مسابقات شركت كنند.

اعتراض 
لبرون جيمز به قانون 

مهاجرتى ترامپ
ايسنا : لبرون جيمز به قانون مهاجرتى ترامپ مبنى بر اين كه 

اتباع هفت كشور مســلمان نمى توانند به خاك آمريكا وارد شوند 
واكنش نشان داد. اين قانون در حال  حاضر از سوى دادگاه فدرال آمريكا 

به حالت تعليق در آمده است.
 لبرون جيمز، ستاره NBA، در رابطه با قانون مهاجرتى ترامپ گفت  كه 

اين قانون نشان دهنده آمريكا نيست.
لبرون جيمز در صحبت با هاليوود ريپورتر اعلام كرد: من موافق با اين 

قانون و هر قانونى كه مردم را از هم جدا كند، نيستم. من از بسيارى 
از مردم آمريكا كه فكر مى كنند اين قانون نشان دهنده كشور 

ما نيست حمايت مى كنم. ما بايد به اعتراض به اين 
قانون ادامه دهيم.

افتخار جديد ركابزنان
جمشيديان

 در« اومنيوم» قهرمانى آسيا 
نقره گرفت

ايسنا: ركابزن جوان ايران در مــاده اومنيوم موفق به كسب مدال نقره 
قهرمانى آسيا شد.  در آخرين روز از مســابقات دوچرخه سوارى پيست 
قهرمانى آسيا، امير حسين جمشيديان در ماده اومنيوم به رقابت پرداخت 
كه پس از پشت سر گذاشتن چهار مرحله توانست در رده دوم قرار گيرد 

و مدال نقره را  كسب كند.
اين مدال نقره اولين مدال ايران در اومنيوم قهرمانى آسياست. به 

اين ترتيب جمع مدال هاى ايران به 2 طلا و 3 نقره رسيد.
جمشــيديان پيش از اين در ماده اسكرچ صاحب 

مدال طلا شده بود.

پيج گرد     ى

2
اشكان دژاگه كه اين روزها با بازگشت به آلمان بيش از 
پيش در معرض توجه رسانه هاى اين كشور قرار گرفته 
،عكس جديدى از خود در اينستاگرام منتشر كرده 

كه قرار است روى جلد يكى از نشريات آلمانى برود.

هادى عقيلى مدافع مغضوب ســپاهان كه مدت ها  است با 
ويسى سرمربى اين تيم مشكل دارد، در اينستاگرام خود 
بعد از آنكه پســت اول خطاب به ويسى كه شامل جملات 
شديداللحنى بود را پاك كرد، با لحنى بهتر در پستى جديد 

انتقادات خود را به سرمربى تيم وارد كرد.

دله الى هافبك جوان تاتنهام بعد از انتخاب به عنوان 
بهترين بازيكن ماه ليگ انگليس، در توئيتر خود عكسى به 
همراه جايزه بهترين بازيكن منتشر كرده اما تاكيد مى كند 
بدون هم تيمى هايش كسب اين عنوان ممكن نبوده است.

داويد دخيا دروازه بان اسپانيايى منچستريونايتد به 
مناسبت تولد رادامل فالكائو بازيكن سابق يونايتد كه 
اكنون در موناكو بازى مى كند، با تبريك تولد او تاكيد 
كرده كه دلش براى اين مهاجم كلمبيايى  تنگ شده است.

رضايى برترين فرنگى كار ايران 
در رده بندى جهانى

 در جديدترين رده بندى برتريــن فرنگى كاران جهان، 
قاســم رضايى با قرار گرفتن در جايگاه ســوم وزن 98 
كيلوگرم كماكان بهترين جايگاه را در ميان فرنگى كاران 
ايران دارد.  رده بندى برترين فرنگى كاران جهان در پايان 
نخستين ماه از ســال 2017 ميلادى از سوى اتحاديه 
جهانى كشتى اعلام شد كه قاسم رضايى و سعيد عبدولى 
كه در المپيك ريو به مدال برنز رسيدند، كماكان در ميان 
فرنگى كاران ايران داراى بهترين جايگاه هســتند و به 
ترتيب در رده سوم وزن 98 كيلوگرم و رده چهارم وزن 75 

كيلوگرم برترين فرنگى كاران جهان قرار گرفتند.



 زندگى/ مريم احمدى شيروان 
مامان خدا كجاست؟ خدا چطورى 
تو آســمان ها رفته است؟ بابا خدا 
چقدر بزرگ است؟ خدا بچه ها را دوست دارد؟ و... 
شــما پدر يا مادر محترم براى اين پرسش هاى 
بچه ها چه پاســخى داريد؟ با ما همراه باشيد و 
نظر كارشناسان را براى مناسب ترين پاسخ به اين 

پرسش ها بخوانيد.

  اثبات وجود خدا به كودكان استدلال 
پيچيده نياز ندارد

دكتــر محمدرضــا موحديان فر، روانشــناس و 
كارشناس روانشناســى بالينى كودك و نوجوان 
دربــاره راه هاى اثبــات وجود خدا بــه كودكان 
مى گويــد از آنجايى كه كــودك با فطرتى پاك 
و گرايشــى ذاتى به ســوى پــروردگار، متولد 
مى شــود، اثبات وجود خداوند براى آنان نيازى 
به استدلال هاى پيچيده ندارد. زيرا قدرت درك 
كودك بسيار عينى است و بررسى دلايل وجود 
خدا از حيطه قدرت درك كودك خارج است. اما 
مى توان وجود خدا را با صفات الهى و نمود قدرت 
او در طبيعت كه اتفاقاً بيشتر پرسش هاى كودكان 

نيز در همين زمينه است اثبات كرد.
اين كارشناس كودك تشريح مى كند: ممكن است 
كودك بپرسد خدا كجاســت؟ بايد با او صحبت 
كنيم. به او بگوييم كه خداوند در همه جا هست و 
هميشه از ما محافظت مى كند. بايد وجود خدا را 
در ذهن او عمق بخشيد. موحديان فر تأكيد مى كند 
براى اثبات وجود خدا به كودكان، هرگز از دلايل 
فلسفى و پيچيده استفاده نكنيد، بلكه با استفاده 
از محسوسات و مثال هايى كه براى كودك قابل 
فهم است بهتر مى توان صفات خداوند را براى او 
شرح داد. كودكان در پنج يا شش سالگى معمولاً 
ســؤالاتى از قبيل اينكه چه كسى ما را آفريده يا 
اينكه ما چطور آفريده شــده ايم را مى پرسند كه 
حاكى از روح كنجكاو بشر در مورد مبدأ هستى 
اســت؛ اما كودك هنوز مفهــوم چرخه زندگى و 
خلقــت را درك نكرده و ما نيز بايد واقعيات را به 
فراخور درك و توانايى عقلانى كودك با ساده ترين 
مثالها براى او توضيح دهيم تا جواب پرسش هايى 
كه ناشــى از فطرت خداجوى كودك است را به 
گونه اى كه به دور از پيچيدگى فلسفى غير قابل 

درك است در وجود كودك نهادينه كنيم.

  الگوى رفتارى والدين بهترين 
آموزش دهنده به كودكان

اين روانشناس توضيح مى دهد: پاسخ به سؤالات 

بايد متناســب با سن كودك باشــد. مثلاً وقتى 
كودك مى پرســد خدا كجاست نبايد از كلمات 
و اصطلاحاتى استفاده كنيم كه معناى آن براى 
كودك گنگ و مبهم اســت. بلكه بايد با مثالى 
روشن و عينى پاسخ بگوييم. به طور نمونه اينكه 
خدا هميشه و همه جا مراقب ماست. بهترين راه 
بــراى افزايش آگاهى كــودك در مورد خداوند، 

درك زندگى است. 
موحديان فر مى افزايد: اگر كودك به سن مناسب 
رسيده اســت به او پيشنهاد كنيد گياهى بكارد 
و مراحل مختلف حيات را مشــاهده كند و به او 
كمك كنيد كه بفهمد اگر او دانه اى نمى كاشت 
آيا ممكن بود گياه خودش متولد شــود و رشد 
كند. اينگونه مثال هــا مى تواند عميق ترين نوع 
يادگيــرى را در كــودك ايجاد كنــد. از طرفى 
كودكان بيشتر از اينكه صحبت ها و نصيحت هاى 
والدين يا اطرافيان خود را گوش كنند، تمايل به 
الگوبردارى از رفتارهــاى والدين دارند. بنابراين 
اگر تمايل داريــم كودكان با اعتقادات مذهبى و 
شناخت بهتر آفريدگار هستى رشد كنند، خود 
والدين مى توانند بهترين آموزش دهنده از طريق 

الگوى رفتارى ممتاز در اين زمينه باشند.

 كنجكاوى در مسير فطرت الهى
اين كارشــناس مسايل كودكان همچنين اضافه 
مى كند كه ســعى كنيد روحيه كنجكاوى را در 

كودك خود پرورش داده او را تشويق كنيد. زيرا 
اگر كنجكاوى كودك همراه و در مســير فطرت 
الهى او باشد و از طرفى نيز اگر محيط اجتماعى 
و كانون خانوادگى نيز بســترى مناسب را براى 
كودك فراهم كند، زمينه خوبى براى درك عميق 
وجود آفريدگار و شناخت بيشتر صفات خداوند در 

كودك پديد خواهد آورد. 
در نهايت اگر محيط زندگى كودك غنى بوده و 
والدين بتوانند بسترى سازنده و مناسب را براى 
كودكان فراهم نمايند و خود نيز الگوى مناسبى 
بــراى يادگيرى كودكان باشــند، فطرت پاك و 
خداجوى بشــرى همراه با آموزش هاى صحيح 
مى تواند منجر به رشد فرزندان متدين، با ايمان، 

خداجو و داراى صفات پاك الهى شود.

 آموزش به كودكان، از كودكى و 
غيرمستقيم

حجت الاسلام محمد نصيرى، مشاور و كارشناس 
خانواده با اشــاره به اينكه بايد با كودكان درباره 
خدا از همــان دوران كودكى حرف زد مى گويد: 
در احاديث و روايات هم آمده اســت كه در سه 
سالگى به كودك كلمه لااله الا االله و در چهار، پنج 
سالگى شــهادتين را آموزش دهيد. اين احاديث 
نشــان از آن دارد كه آشنا كردن فرزندان با خدا 
بايد از كودكى و بصورت غيرمستقيم آغاز شود. 
زيرا تخيل كودكان قوى است و درك درستى از 
واقعيات ندارند. بايد به كودكان دعا كردن را ياد 
بدهيم و به آنها آموزش دهيم كه با خدا مناجات 
كرده از او چيزى بخواهنــد، چرا كه دعا و بيان 
آرزوها زبان همه فهمى است. بايد در مورد وجود 
خدا و كمك هاى خدا فضاســازى مناسبى انجام 
دهيم. به طور مثال هر نعمتى كه وارد زندگى مان 
مى شــود، انتسابش را به خدا بيان كنيم. به طور 
مثال بــه او آموزش دهيم كــه خريد لباس نو، 
ماشــين جديد و كلاً هر اتفاق زيباى زندگى با 
لطف و محبت خدا صورت گرفته اســت، در اين 
صورت بچه ها حس خوبى نســبت به خدا پيدا 
خواهند كــرد. بايد با اين ترفندها ذهن و تخيل 

كودك را تقويت كنيم.

  تصوير منفى به كودك ندهيد
اين كارشناس خانواده ادامه مى دهد: نبايد براى 
آشنا كردن كودكان با خدا، خوبى هاى خدا را در 
ذهن كودك دفع كنيم. متاسفانه برخى كودكان 
اولين دفعه وقتى اسم خدا را مى شنوند، ذهنيت 
بدى پيدا مى كنند. مثلاً وقتى يكى از اقوام نزديك 
و مورد علاقه كودك مانند پدربزرگ يا مادربزرگ 
فوت مى كند مى گوييم پيش خدا رفته اســت. 
اولين چالش ذهنى كودك در مورد خدا همينجا 
شكل مى گيرد كه اصلاً درست نيست و نبايد به 
اين صورت خدا را در ذهن كودك معرفى كنيم. 
يا انتساب رنج ها و بيمارى ها به خدا. بايد مراقب 
باشــيم خدا را با ژســت منفى به بچه ها معرفى 

نكنيم. 
نصيرى ادامه مى دهد: با فضاســازى مناســب، 
اتفاقات زيبايى در ذهن كودك رخ داده تمايلش 
به خدا بيشــتر مى شود. در سنين بالاتر و حدود 
هفت تا هشــت سالگى به بعد براى اثبات وجود 

خدا بايد استدلالى عمل كنيم. 
داســتان ها و روايات معروفى براى اين كار وجود 
دارد. به طور نمونــه: «روزى پيامبر اكرم(ص) با 
اصحاب خويش از كنار پيرزنى عبور كردند كه با 

چرخ دستى نخ ريسى مى كرد.
 پيامبر اكرم(ص) از او پرســيد: خــدا را به چه 
دليل شــناختى؟ پيرزن دستش را كه به دسته 
چرخ بود، برداشــت و چرخ ايستاد. پيرزن گفت: 
به اين دليل، همچنان كه اين چرخ دستى براى 
چرخيدن به يك نفر نياز دارد، چرخ عظيم جهان 
را كه همواره در گردش اســت، دســتى مقتدر 

مى گرداند».

  قدرت تخيل كودك را به كار بيندازيم
حــالا اگر بچه ها پيش دســتى كرده شــروع به 
پرسيدن ســؤال هايى كردند كه «خدا كجاست؟ 
خدا چه شــكلى اســت؟ الان مــا را مى بيند؟» 
چه پاســخى بدهيم؟ اين مشاور خانواده توضيح 
مى دهد: در پاسخ به اين پرسش ها، اگر خودمان 
پاسخ مناسبى نداريم، بايد اقرار كنيم نمى دانيم 
و از خودِ كودك سؤال كنيم كه تو چه طور فكر 
مى كنى؟ در اين موارد نيازى به پاسخ دقيق دادن 

به كودك نيست.
 با طرح ســؤال از كودك، قــدرت تخيل او بارور 
شده و فضاى لطيفى در ذهن او بوجود مى آيد. اما 
برخى از اين سؤال ها هم نياز به پاسخ دارد. مثلاً 
مهربانى، محبت و يا عنايات خدا از مواردى است 
كــه بايد با بيان مثال و نمونه آنها را براى كودك 

اثبات كنيم و توضيح دهيم.

كارشناسان از چگونگى پاسخ دادن به پرسش هاى مهم خردسالان مى گويند

خدايى كه بايد براى كودكان تصوير كنيم

رابطه شخصيت با  ژنتيك

سلام. بنده آقايى 29 ساله و مدير منابع انسانى در يك شركت 
تبليغاتى هســتم و همچنين در بخش جذب و آموزش منابع 
انسانى به شكل تخصصى فعاليت دارم. پرسش من از كارشناس 
شما در خصوص رابطه ويژگى هاى ژنتيك با شكل گيرى شخصيت است. 
اين عامل تا چه حدى به طور مثال بر برونگرايى فرد مى تواند، مؤثر باشد؟

دكتر نريمان تسليمى/مشاور علوم رفتارى و ارتباطى: 
با ســلام. براى پاسخ به پرسش اين خواننده محترم ابتدا عرض كنم كه 
به طور كلى در خصوص پديده هاى انسانى به طور مثال همان شخصيت 
كه اشــاره كردند، بايد از بعدهاى زيستى، روانى، اجتماعى و فرهنگى به 
موضوع نگاه كرد و تنها نگاه زيستى و يا ژنتيكى به هر پديده انسانى ما را 

به اطلاعات محدودى مى رساند. 
شايد در خصوص يك پديده، تأثير يك عامل (مثلاً زيست) بيشتر باشد، 
اما براى كامل شدن مسأله بهتر است، چهار بعُد انسانى را لحاظ كرد. اما 
در خصوص سؤال شما به پژوهشى كه اخيراً صورت گرفته و سايك نيوز 

آن را منتشر كرده، مى پردازيم. 
در اين تحقيق، محققان ارتباط ويژگى هاى ژنتيكى بين صفات شخصيتى 
و اختلالات روانى و مجموعه اى از عوامل روانى را كه به عنوان پنج عامل 
شخصيت شناخته مى  شوند، كشــف كردند. اين ويژگى هاى شخصيتى 
شــامل برونگرايى، روان رنجورى، ســازگارى، وظيفه شناسى و پذيرش 
تجربه هاى جديد اســت كه عوامل خطر براى اختــلالات روانى خاص 

هستند. 
در حالى كه پيش از اين ثابت شده بود كه شخصيت تا حدودى با ژنتيك 
در ارتباط است، پژوهش هاى ژنومى جديد نشان مى دهد كه DNA در 

جنبه هاى خاصى از شخصيت تأثيرگذار است. 
آن ها همچنين دريافته اند كه ژن هاى مربوط به روان رنجورى و تجربه آزاد 
مانند ژن مرتبط با اختــلالات روانى خاص، در يك منطقه قرار دارند. از 
سويى ديگر مشخص شده است كه روابط ژنتيكى بين برونگرايى و اختلال 
نقص توجه، بيش فعالى(ADHD)، اســكيزوفرنى و اختلال دو قطبى، 
روان رنجور خويى، افســردگى و اضطراب برقرار است. البته اين پژوهش 
هنوز در مراحل اوليه اســت و نياز به بررســى و مطالعه بيشتر دارد و در 

Nature Genetics منتشر شده است. 
باز هم خاطر نشــان مى كنم كه تربيت، محيط، فرهنگ و... نيز از عوامل 
بسيار مهم در شــكل گيرى شخصيت انسان بوده و نقش مهمى در اين 

زمينه دارند.
افزون بر آن، تجربه انسانى كه همه ما به نوعى شاهد آن بوده ايم نيز ثابت 
مى كند، افرادى كه در محيط هاى تربيتى سالم رشد كرده اند، انسان هاى 
موفق ترى هستند و بيشــتر مجرمان، بزهكاران و افراد شكست خورده، 
بيش از آنكه مشكلاتشــان مربوط به ســلول هاى ژنتيكى آن ها باشــد، 
مربوط به نوع تربيت خانوادگى، محيط و فرهنگى اســت كه در آن قرار 

داشته اند. 
حتــى اگر اثر ژنتيك را در اين زمينه بپذيريــم، آن را در برابر «تربيت» 

نمى توان زياد پررنگ دانست.
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خانواده

آنچه مى خوانيد
در برابــر پرســش هاى كــودك از 
خداونــد و چيســتى و ماهيــت او 
بايد ســعى كنيم با بيان مثال هايى 
موضــوع را عينيت ببخشــيم و از 
پاسخ هاى انتزاعى خوددارى كنيم. 
همچنين نســبت دادن بيمارى ها، 
فــوت افــراد و مســايل منفى به 
خداوند نيز نادرست است و تصوير 

منفى در ذهن او ايجاد مى كند

اشتباه راهبردى در انتخاب همسر

مجيد صوفى: در ازدواج و تشكيل خانواده، ملاك هاى متعددى وجود 
دارد كه بخشــى از آن ها ملاك هاى اساســى و كليدى براى انتخاب 
همسر محسوب مى شوند؛ مانند: شرافت خانوادگى، تدين، اخلاق نيك، 
سلامت جسم، روح، عقل، علم، سواد و... زيبايى و زيباپسندى هم نقش 
پرُرنگى در ازدواج دارد، اما جزو ملاك هاى جانبى محسوب مى شود كه 

باعث خوشايندتر شدن و شيرينى بيشتر زندگى مى شود.
علاوه بر اين موارد همتايى در فرهنگ، سياســت، اقتصاد و همتايى 
در اخلاق، نقش بســزايى در ازدواج موفق دارد. انسان در ازدواج نبايد 
از ملاك هاى اساســى و كليدى كوتاه بيايد، بلكه بايد نسبت به غير 
آن ها معدل گيرى كند و با در نظر گرفتن تمام معيارها و ملاك ها به 
شخص مقابل نمره بدهد.اما امروز با نگاهى سطحى به جامعه مى توانيم 
دريابيم كه زيبايى، جزو ملاك هاى اصلى و كليدى تشكيل خانواده و 
انتخاب همسر شده است. زيبايى به خودى خود و بالذات، پسنديده 
و خوشــايند است و جمال يكى از صفات خداوند است و در زنان هم 
تجلى پيدا كرده است. اما مشكل از جايى به وجود مى آيد كه زيبايى 

ملاك برجسته اى براى انتخاب همسر مى شود.
چند سالى هست كه غرب توســط رسانه هاى قدرتمند و تأثيرگذار 
خود مانند ماهواره ها و شبكه هاى اجتماعى سعى در تغيير نگرش و 
معرفى سبك زندگى جديدى دارد.رسانه ها با تراشيدن سوپراستارها 
در حوزه ســينما و موسيقى سعى در الگوسازى براى جوانان جامعه 
دارند كه البته بســيار جذاب، دقيق، ظريف و علمى پا به اين عرصه 
نهاده اند. صرف نظر از مقاصد اقتصادى اين ماجرا و سودجويى برندها، 
بنگاه هاى اقتصادى هدف بزرگ تر و مهم ترى را دنبال مى كنند تحت 
عنوان تغيير سبك زنگى اسلامى ايرانى و نهايتاً استحاله فرهنگى كه 

كم و بيش هم به اين هدف نامبارك خود دست يافته اند.
اكنون سؤال اينجا اســت، زمانى كه زيبايى جزو ملاك هاى اصلى و 
برجسته انتخاب همسر باشد و بر اين مبنا زندگى تشكيل شود، اين 

مبنا چند سال ماندگارى دارد؟ 
در خوشبينانه ترين حالت، اوج زيبايى انسان بعد از پختگى چهره 10 
ســال بيشتر نيســت و پس از آن رو به زوال مى رود. از اين رو براى 
زندگى كه بر پايه زيبايى بنا شــده باشد چه تضمينى وجود دارد كه 
پس از اتمام اين دوره و فرارسيدن تاريخ انقضاى آن، رو به سردى نرود 

و از هم نپاشد و يا طلاق عاطفى شكل نگيرد؟
و حال چه زيباســت كه فرهنگ ديرينه خــود را احيا كنيم و چون 
پدرانمان زندگى را بر پايه صداقت، اعتماد، ايمان و گذشت و ملاك هاى 
كليدى و اساسى و همراه با زيبايى اى بنا كنيم كه پايدار و دايمى است.
البته بايد در نظر داشت كه توصيه دين نيز بر همين امر است. پيامبر 
اكرم(ص) مى فرمايند: بر تو باد كه همسر ديندار بگيرى (وسائل الشيعه 
ج4،ص30) و نيز در همين زمينه مى فرمايند: كســى كه (فقط) به 
خاطر زيبايى زنى با او ازدواج كند، در او امور ناخوشــايند خواهد ديد 

(وسائل الشيعه ج 14،ص 51).

مردان سنگى، زنان شيشه اى
حجت الاسلام محمد نصيرى: 
يك مرد واقعــى همان طورى 
مى كند  رفتــار  همســرش  با 
كه مى خواهد مــرد ديگرى با 

دخترش رفتار كند.
گاهــى اوقات خانم هــا گلايه 
مى كنند كه مثلاً شــوهرم به 
هيچ وقت  نــدارد،  توجــه  من 

اظهارمحبــت نمى كند و نيازهاى عاطفى يك زن را نمى شناســد و 
مى گويد، همين كه مى توانم، خرج زندگى را بدهم و شكمتان را سير 

كنم، خدارا شكر كنيد! بيشتر از اين چه مى خواهيد؟
براســتى چقدر بد و نازيباست كه يك مرد شناختش از موجودى به 
نــام «زن» تا اين درجه پايين و ابتدايى باشــد كه تنها رفع نيازهاى 
ظاهرى او از قبيل خوراك و پوشاك را كافى بداند. خوب اين نيازها را 
كه حيوانات هم براى خانواده شان برطرف مى كنند. وانگهى، حيوانات 
نسبت به خانواده خود مهر و عاطفه و احساسات دارند و همسر و فرزند 

خود را نوازش و با آن ها عشق ورزى مى كنند.
پس چگونه است كه يك انسان مى تواند، نسبت به نيازهاى عاطفى 
و احساسى همســر و فرزندان خود تا اين اندازه بى تفاوت باشد؟ اين 
موضوع در شــناخت نداشتن افراد از ماهيت و «هويت انسانى» خود 
و همســر و فرزندشان ريشه دارد. اگر فرد بداند كه «زن» چه موجود 
عطوف و مهربانى اســت و مظهر لطف خداوند و سرشــار از عاطفه و 
ظرافت و احساس و زيبايى است، هرگز به او نمى گويد كه «وظيفه من 

سير كردن شكم شماست».
شــايد اگر چنين افرادى دختر داشته باشند و دختر كوچك آن ها با 
عاطفه پدرى آن ها روبه رو شود و با زبان شيرين خود، احساسات آن ها را 
برانگيزد، ديگر اين گونه با خانواده خود سخن نگويند و شايد اگر چنين 
افرادى يك لحظه تصور كنند كه همســر آينده دخترشان هم ممكن 
است با او چنين سنگى و سرد برخورد كند و عاطفه زلال و شيشه اى او 
را خُرد كند، ديگر اين گونه رفتار نكنند.اما توصيه اى هم به بانوان داريم. 
هرگز در صورت داشتن همسرى كه قادر به بيان احساسات نيست يا به 
اين موضوع اهميت نمى دهد، شما از بارش احساسات خود بر وجود او 
دريغ نكنيد.يا اگر دختر داريد، در حضور پدرش به ويژگى هاى احساسى 
و رفتارى او اشــاره كنيد و غيرمستقيم همسرتان را متوجه نيازهاى 
متفاوت يك زن كنيد. مطمئن باشيد عشق ورزى و بيان احساسات و 
سخنان زيبا و رفتارهاى عاشقانه شما سرانجام كار خودش را مى كند و 

همسرتان را به نرم خويى و عشق ورزى متقابل وامى دارد.
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